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III Riigikogu koosolek 30. märtsil 1927. a. 
kell 10. 

Kokku on tulnud 94 Riigikogu liiget. 
Valitsuse looshis: Riigivanem J. Teemant, 

sõjaminister N. Reek, välisminister Fr. Akel, 
rahaminister L. Sepp, töö-hoolekandeminis-
ter J. Masing, kaubandus - tööstusminister 
K. Kornel, kohtuminister O. Tief, haridus
minister J. Lattik, teedeminister A. Kerem, 
siseminister J. Hünerson. 

Päevakord: 
1. Kohtupristavite taksi seadus — redakt

siooni komisjoni ettepanek. 
2. Tempelmaksu seaduse muutmise sea

dus — III lugemisel. 
3. Eesti vabariigi kulude ja tulude eelarve 

1927./1928. aastaks — II lugemisel. 
4. Vene Nõukogude vägede poolt tehtud 

sõjakahjude ja rekvisitsioonide tasumise sea
duse täiendamise seadus — II lugemisel. 

5. Riigiteenijate haiguskindlustusseadus — 
II lugemisel. 

Koosolekut juhatab abiesimees M. Martna. 
Sekretäri kohal abisekretär O. Liigand. 
Koosolek algab kell 10.20 min. 

1. Päevakorra JuhatajaM. Martna: 
täiendamine. Avan Riigikogu koosoleku. 

Päevakord on eilsel koos
olekul vastu võetud. Päevakorra kohta on sõna 
rkl. Ojal. 

B. Oja (töer): Teen ettepaneku, päeva
korda täiendada, võttes 3-päevakorra-punktiks 
maavolikogude kodukorra muutmise seadus 
— I lugemisel. See seadus on kiire iseloo
muga, ja omavalitsuse komisjon on ta rutuli
seks tunnustanud. (A. Jürman, põl: See 
sünnitab vaidlusi!) Kui see ettepanek 
ei peaks vastu võetama, et päevakorra 3-punk-
tiks võtta, siis teen ettepaneku, võtta päeva
korra 4-punktiks. (Hüüded paremalt poolt: 
Pärast eelarvet!) 

Juhataja M. Martna: Rkl. Oja' poolt 
on ettepanek, võtta päevakorra 3-punktiks... 
(B. Oja, töer: Ei, 4-daks!) ...võtta päeva
korra 4-punktiks maavolikogude kodukorra 
muutmise seadus — I lugemisel. 

(Hääletatakse.) Nähtava enamusega 
on rkl. Oja' ettepanek vastu võetud. 

Muid ettepanekuid ei ole, loen päevakorra 
vastuvõetuks. 

Enne päevakorra juurde asumist on sõna 
isiklikus asjus rkl. Usai'l. 

2. A. Usai sõna- A. Usai (stp): Lugu-
võtmine isikli- peetud Riigikogu liikmed! 

kus asjas. Eile esitas rkl. härra Vree-
man mulle järgmise küsi

mise: „Härra Usai, kas on Teil teada see 
härra Usai, kes Tartus kuskil restoranis nii 
täis oli, et talle vett pähe kallata tuli. Teine 
kord olla sama härra Usai Vanemuises eten
duse ajal tukkuma jäänud." Teatan, et mina 
niisugusest isikust midagi ei tea. Tekib küsi
mus, milline siht oli sel küsimisel. Kui härra 
Vreeman tundis selles isikus minu ära, siis 
oleks tema pidanud mind nimetama ja ütlema 
mulle, et: „See olite nimelt Teie". Kuid see 
on viis kahtlustada isikut, kellest nähtavasti 
muidu jagu ei saada. Ma võiksin ka härra 
Vreeman'ile esitada küsimise, et kas härra 
Vreeman ei tunne seda hobusevarast, kes 
hiljuti tabatud. 

Juhataja M. Martna: Palun niisugust 
küsimist mitte esitada! 

A. Usai (stp): Ma talle ei esita niisugust 
küsimust, vaid ma tahan ainult näidata, et 
niisugune viis on ebakorrektne. Näidaku otse
kohe, et tõsiasjad on olnud, siis võib neist 
kõnelda, kuid kahtlustamine on lubamatu asi. 

Edasi tungiti mulle kallale perekondlik
kudes asjades. Ma tahaksin teada, mis ajast 
peale on perekondlikud küsimused ja laste 
kasvatamine saanud arutamisaineks Riigikogus. 
(A. Jürman, põl: Iga päev arutatakse 
sarnast küsimust.) Ainult selles ulatuses, 
kus on vastavad seadused rikutud. Seal aga, 
kus ei ole seaduste rikkumisi, ei ole kellelgi 
õigust tungida intiimellu. (Vahelhüüe.) 
Mul ei ole tarvis Venemaast rääkida, vaid ma 
konstateerin, et niiviisi tegutsetakse ja näri-
takse selle küsimuse kallal alatasa. 

Edasi kõneldi, et mina kahte ametit pean. 
Mina vastan sellele järgmiselt. Algusest peale 
teatasin mina, et ma lahkun Petserimaa kooli
nõuniku kohalt ja seadsin küsimuse ainult 
sellele tasapinnale, — mis on otstarbekohasem, 
kas mina viin kooliaasta lõpuni või valitakse 
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otsekohe uus koolinõunik. Ma lähen välja 
ainult otstarbekohasuse põhimõtetest, ja nii
pea kui mulle kirjalikult teatatakse, et sarnane 
otsus on tehtud, et uus koolinõunik kooliaasta 
lõpuni viib, lahkun mina. Kuid, mina pidin 
niikaua, kui ei olnud mulle vastav teadaanne 
antud, koolinõuniku kohuseid täitma. Nüüd 
on aga maakonnavalitsus kooliaasta lõpul otsu
sele jõudnud, et parem on kui uus koolinõunik 
kooliaasta lõpetab, ja mina lahkun viibimata. 

3. Kohtuprista-
vite taksi sea
dus — redakt

sioon. 

Redaktsiooni komis
joni aruandja O. Gus
tavson kannab ette ja 
eraldi h ä ä l e t a m i s e l 
võetakse vastu nähtava 

enamusega redaktsiooni komisjoni muu
datused 1—10. 

Redaktsiooni komisjon paneb Riigikogule 
ette, vastu võtta „Kohtupristavite taksi sea
duse" lõpulik redaktsioon Riigikogu poolt 
kolmandal lugemisel vastuvõetud kujul järg
miste muudatustega: 

1. § 3.a. vastu võtta kolmandas, seitsmen
das, kaheksandas ja kümnendas reas sõna 
„ulatava" asemele „ulatuva", tehes sama 
paranduse analoogiliselt igas järgnevas para
grahvis, kus esineb sõna „ulatav". 

2. § 3. b. p. 2. kaalumise raha, p. o. 
„kaaluraha". 

3. § 3. b. p. 3. mõõtmise raha, p. o. „mõõ-
duraha". 

4. § 9. märkus vastu võtta järgmises redakt
sioonis: „Märkus. §§ 8. ja 9. ettenähtud tasu 
võetakse ka siis, kui ostja pärast oksjoni, sea
duses ettenähtud tähtajal, ei ole tasunud ostu-
summat." 

5. § 10. kolmandas reas pärast sõnu „või 
üleskirjutamisega" panna komma. 

6. § 16. a. pärast sõnu „ööpäeva pealt" 
panna komma. 

7. § 16. a. teine rida: arvesse ei võeta, 
p. o. „ei arvestata". 

8. § 16. b. viies rida: kustutada sõna 
, ,märkus". 

9. § 18. neljas rida: kustutada sõna „siis". 
10. § 18. teine lõige, esimene rida: peale, 

p. o. „pärast". 

4. Tempelmak- Tempelmaksu sea-
su seaduse duse komisjoni aru-

muutmise sea- andja A. Jõeäär kan
dus — III luge- nab ette ja eraldi hää-

misel. letamisel võ etakse vas
tu nähtava enamusega 

seaduseelnõu pealkiri, I ja II osa. 

Tempelmaksu seaduse muutmise seadus. 

I. 
Tempelmaksust on vabastatud riigiasu

tuste ja vabateenijate vahel (Riigiteenistuse 
seadus „R. T." nr. 149—1924. a. § 1) sõlmi
tavad teenistuslepingud. 

II. 
Käesolev seadus hakkab maksma vastu

võtmisega. 

Juhataja M. Martna: Asun lõpuhääle-
tamisele. (Hääletatakse.) Nähtava ena
musega on seaduseelnõu lõpuhääleta-
misel vastu võetud. 

Aruandja A. Jõeäär: Teen ettepaneku, 
seaduseelnõu redaktsiooni komisjoni andmata 
vastu võtta. 

Juhataja M. Martna: (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek vastu 
võetud. 

5. Eesti vaba
riigi kulude ja 
tulude eelarve 
1927./1928. aas
taks — II luge

misel. 

urni korralised 
Ihk. 23—26). 

Päevakorral on töö-hoo-
lekandeministeeriumi kor
ralised kulud. 

Ee l a rve-komis joni 
kaasaruandja M. Laar-
man kannab ette töö-
hoolekandeministeeri-
kulud (vaata lisa nr. 3, 

L. Johanson (stp): Austatud Riigikogu 
liikmed! Üks neist ministeeriumidest, kus 
valitseb täielik sihtide selgusetus, ja mis ei 
avalda oma ülesandeid muus, kui ainult seniste 
ülesannete likvideerimises, on töö-hoolekan-
deministeerium. Vist on üheks põhjuseks 
siin ka see asjaolu, et töö-hoolekandeministrid 
on meil alatihti vahetunud ja iga uus minister 
ei ole leidnud oma ülesannet mitte nii väga 
positiivses töös, vaid just varema töö ärahävi
tamises ja mahakiskumises, vastu tulles sel
lele töölisklassi ja üldse vaenulikule meele
olule, mis igapäevaga ikka enam ja enam end 
tunda annab. 

Kui vaadelda töö-hoolekandeministeeriu-
mi eelarve koosseisu järgi, siis leiame siit 
ainult pealkirja, sisu neile ülesannetele, mida 
pealkirja järgi järeldada võiksime, antud ei ole. 
Eelmine minister, härra Tief, raius oma nime 
Eesti töökaitse ajalukku sellega, et tema oma 
sallimatusega läks kuni rinnalaste vaenulik
kuseni, hakkas rinnalaste-ja lastekodusid lam
mutama. Mis veel selles ministeeriumis silma 
paistab, on mingisugune argtus, ei juleta otse
kohe sellega välja tulla, mida tahetakse, ja 
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see argtus muutub sagedasti otse koomili
seks, nii nagu seda võisime pea iga nädal näha 
sotsiaalkomisjonis. Valitsus on eelnõu esi
tanud, kuid valitsus ei taha seda eelnõu. 
Töö-hoolekandeministeerium ei julge seda 
eelnõu muuta ja paneb selle ülesande oma 
seljatagustele rahvasaadikutele. Nii meie kuu
leme ühte kristlast alatasa korduvalt ette
panekuid tehes valitsuse ettepaneku vastu, 
neid põhjendavat niiviisi: ,,mina olen rääki
nud selle küsimuse üle valitsuse ja üksikute 
valitsuse liikmetega ja need on ka selles arva
mises". See on harilik nähtus. Need seisu
kohad, millega nad esinevad, need ettepane
kud lähevad lahku valitsuse ettepanekutest, ja 
valitsuse rühmad hääletavad muidugi selle 
poolt. See on poliitiline armetus. Kui teie 
tahate midagi teha, kui teie tahate mingit sea
dust muuta nii või teisiti, siis tulge ometi 
sellega välja, aga ärge tarvitage selleks üksi
kuid kristlasi ja teisi nende ilmsüütus puhtuses. 
Kui teie seda teete, siis rikute needki inimesed 
ära, ja ma usun, jumalal ei ole sellest mitte 
hea meel. 

Otse koomiliseks on muutunud talitusviis, 
kuidas praegu sotsiaalseaduste vastu ollakse. 
Vaatame mõned üksikasjad, algame kõige 
teravama küsimusega, nimelt tööpuudusega. 
Kui palju on kõneldud sellest ja kuipalju 
lubatud, aga mis meie näeme? Praegu tee
vad inimesed rasket tööd ilmastiku mõju all 
väljas viletsates riietes, ja sedagi tööd ei lubata 
rohkem teha, kui 3 päeva nädalas. Töölise päe
vapalk oli enne 130 marka, nüüd härra Tief 
leidis, et tuleks sellestki veel maha võtta, ja 
määrati 120 marka päevapalgaks. Kui aga 
töölised tükitööd teevad, võivad nad 10 marka 
päevas rohkem teenida. Nii et töölise nädala-
teenistus oleks 360 marka, sellest aga võe
takse maha 130 marka — neile antakse jala
nõusid, muidugi raha eest, ning sellepärast 
võetakse maha 130 marka. Töölisel jääb näda-
lateenistuseks 260 marka, millest ta peab tasu
ma korteri, eluülespidamise, kütte, valgustuse 
kulud, peale selle peab tal sellest rahast jät
kuma veel mõnususteks ja teatriskäimiseks, 
mida härra Tõnisson mesikeelel propageeris. 
Kes aga sellejuures külmaks pealtvaatajaks 
jääb, see on muidugi töö-hoolekandeminis
teerium, temasse ei mõju see kuidagi, ja meie 
näeme, et koalitsiooni-erakonnad isegi selle 
üle hirvitavad. Eüe ilmunud „Maas" leiame 
järgmise kirjutuse: „Kui omal ajal riigipanga 
kraanid tilkusid, kisklesid kraanide juures 
omavahel linnasotsid potipõllumeestega." Sel
le all mõeldakse muidugi teid, (näitab põllu
meestekogude rühma poole) tähendab, 
teie sõbrad tarvitavad teie kohta niisuguseid 
„ilusaid" ja „armsaid" väljendusi. (A. Jür-

man, põl: See haigus hakkab külge.) 
Haigus ?! Noh, härra Jürman, seal ei ole midagi 
külge hakata. 

Edasi: ,,Ühed nõudsid riigilt raha töö-
põlgajate linnatööliste toetuseks ja tööliste-
lossi ehituseks. Teised aga võtsid upakile-
vajunud „õnneäride" püstihoidmiseks." 

Muidugi, see on kirjutatud vihaga. See 
on nende «asunikkude" poolt kirjutatud, kes 
kuuluvad koonduse parteisse ja tahavad ehi
tada parteilist tapamaja, kuid ei anta selleks 
30 miljonit laenu. Mis siit välja paistab? 
Siit paistab välja viha nende viletsusse ja arme
tusse seisukorda sattunud inimeste vastu, 
kellel mitte nende oma süü pärast, vaid kor
raldamatuse ja nende inimeste pärast, kes 
praegu valitsuse seljataga seisavad, tööd ei ole. 
Neile inimestele maksetakse 260 marka näda
las oma ülespidamiseks ja neile öeldakse 
selle juures, et nad olevat tööpõlgajad. Kes 
need ütlejad siis on? Need ütlejad on need 
suurhärrasasunikud, kes Eesti riigi elava orga
nismi külge on suutnud endid nii imeda, nagu 
kaanid palja sääre külge, need kes tahavad 30 
miljonit rahva raha keresse ajada. 

Mina küsin, kuipalju on teil selleks õigust, 
kõlblikku õigust etteheiteid teha riigivarade 
ja väärtuste kasutamise kohta teistele? Kui 
kellelgi selleks õigus on, siis mitte teil, sest 
teie, härrasasunikud, olete alati saajad olnud, 
mitte kunagi andjad?! (Vahelhüüded asu
nikkude rühmast.) Need on need asuni
kud, kes teevad tööd, kes oma eesõigusi sel
leks ei kasuta, et ilumetsa palutakse alalhoid
miseks, kuid maha raiutakse ja pärast ometi 
tullakse siia ja öeldakse: „Mina palusin küll 
alalhoidmiseks, tuuled tulid ja murdsid maha, 
ma olin sunnitud likvideerima." Teil pole 
mingit õigust kellelegi ette heita riigiraha tar
vitamist, ei paremale ega pahemale poole, 
sest teie olete ainult saajad olnud ja mitte 
andjad. Ja teie olete need inimesed, kes ütle
vad, et need töölised, kes omale igapäevast 
leiba ei saa teenida, on tööpõlgajad! Nad teek
sid tööd, nad teeksid ka ühiskondlikkudel töö
del 6 päeva nädalas tööd ka selle näljapalga 
eest, mida minister Tief alla surus, ja mida 
nüüd teised all hoiavad. Nad teeksid rohkem 
tööd ja teeksid alati tööd, aga seda tööd pole 
neile korraldatud. 

Missuguses seisukorras meie rahvas töö 
suhtes on, selle kohta on andmeid. Ühes 
ministeeriumis on viimasel ajal lahti lastud 
hulk inimesi, — see on põllutööministeeriu-
mis — ja nende hulgast on 3 inimest enese elu 
lõpetanud enesetapmise teel, ja selle juures 
on|ühe^perekonna peale see nii mõjunud, et 
perekonnaema, ainukene laste toitja, kes 
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alles oleks jäänud, on haigeks jäänud, ja lap
sed on tulnud maja vahel ära jaotada. Niisu
guseid koledusi on teie tegevus ellu kutsunud. 
Ja siis julgevad nad veel siia tulla ja öelda: 
tööpõlgajad linnatöölised! (Vahelhüüe kes
kelt.) On inimesi, kes ei oska muud öelda, 
kui ainult aamen. (A. Laur, as: Ja on ini
mesi, kes ainult oskavad tõsiasju kää
nata.) Isegi hauasamba kõnedes, nagu Teie 
kuskil. Teie neid asju nii ei näe, nagu nad on. 
Teie vaatate neid teisest vaatevinklist, ja 
sellest vaatevinklist näete ainult ilumetsi. 
Teie leiate, et teie olete need äravalitsetud, 
kellel on õigus riigi raha 30 miljonit vastu 
võtta, isegi siis, kui Riigikogus ei suuda põh
jendada, milleks seda tarvis on. Ja kui ei anta, 
siis hakkate töölisi manama, nagu oleksid töö
lised paljaks teinud Eesti riigi, nagu töölised 
oleksid lahtistest kraanidest selle raha enesesse 
imenud, nagu töölised, kes saavad 200—300 
marka nädalas elu ülespidamiseks, nagu oleksid 
nemad need, kelle pärast meie majanduslik kriis 
on süvenenud. Mis see siis on, kui mitte tõsi
asjade väänamine, kui seda juletakse avalikult 
kirjutada. 

Mis edasi puutub nüüd meie töö-hoole-
kandeministeeriumi ülesannetesse, siis üks 
teravamatest küsimustest on vanade seisu
kord. Meie hoolekandeseaduse maksmapane
mine on ju edasi lükatud, nagu eile ütlesin, ja 
mõned ringkonnad isegi löövad omale profiiti 
sellega, hooplevad, et nemad need edasilükka-
jad olid. Aga kui ka teist külge vaadata, siis 
teie näete ka siin pu te, tõsiasju, mis tõesti 
peaksid panema kahjatsema, et niiviisi seadu
sega ümber on käidud. Iga päev kasvab meie 
kerjuste arv.- On olemas linnu, näiteks 
Narva linn, kus sammugi ei saa astuda, kui 
kerjus vastu ei tule. Narva oli esimene, kus 
lastekodu hakati lammutama. Lastele, kes 
sõjaajal ilma vanemateta jäänud, ei antud 
mõnigi aasta rahulikult püsida ja kasvada. 
(A. Mõttus, töer: Missugune lastekodu 
on lammutamisele läinud?) Eelarve
komisjonis tõmmati üks lastekodu maha ja 
seal ei kaitsnud töö-hoolekandeministeeriumi 
esitajad tema allesjätmist. ( V a h e l h ü ü e 
asunikkude rühmast.) Seda hullem, aga 
meie loodame edaspidi suuremaid õnnetusi 
ära hoida. 

Edasi vaatame vanade seisukorda meie 
vabrikute juures. Võtame Hiiu-Kärdla või 
Kreenholmi vabriku. Kui tööline enam tööd 
ei jaksa teha, aetakse ta vabrikust välja. Töö
jõud lõpeb töölisel umbes 45 aasta ümber. 
Mingisugust sissetulekut, mingisugust pen
sioni tal ei ole. Need omaksed, kes tööd tee
vad, ei saa palka kätte, näiteks Räpinas, 
kus palgad vististi veel tänapäev maksta on. 

Töö-hoolekandeministeerium ei ole suut
nud oma autoriteeti nii maksma panna, et 
töölised oleksid omad palgad kätte saanud. 
Kui vaatame äride ja ettevõtete passivaid, 
siis leiame ka seal igalpool maksmata palkade 
sarnaseid summasid. Maksmata palgad on 
saanud üheks osaks äride, ettevõtete tegevuse-
kapitalis, seda tarvitatakse samuti, nagu 
Eesti pangast võetud krediiti. 

On kõneldud ja isegi lubadusi antud, et 
töötatakse välja üldine vanaduse vastu kinni
tamise seadus. Ja kui tarvis oli riigi- ja oma
valitsuse teenijate pensioniseadust märksa kit
sendada, siis oli härra Tõnisson see, kes leidis, 
et üldine vanaduse puhkepaik tuleb maksma 
panna eriseadusega. Nüüd on kadunud see 
eriseadus ja on järele jäänud ainult... (O. Gus
tavson, stp: ...ainult üks suur „aga" on 
järele jäänud.)Ainultükssuur „aga" jauks 
rahvuslik põhiheli vana katkise keelega kandle 
peal, mida helistatakse ja katsutakse sellega 
vaigistada seda valu, mis nende seaduste puu
dumine rahva organismis sünnitab. 

Edasi pensioniseadusest. Pensioniseaduse 
muutmise eelnõu oli välja töötatud, aga hakka
sid liikuma teatud jõud ja tagajärg oli see, et 
see muutmise seadus maeti tukiks ajaks kalevi 
alla. 

Mis puutub töökaitsesse, siis töökaitsest 
ei ole Eestis järele jäänud kivi kivi peale sel
lest, mis Vene seadustega on üles ehitatud. 
Meil on isegi nii kaugele jõutud, et inimesed 
töötavad järgi mööda 10 tundi ja peale selle 
teevad mõned veel ületunde ja tükitööd. Vene 
ajal võis töö ainult 4 tundi järgimööda kesta. 
Peab ütlema, et tükitöö normeerimine ei ole 
teistsugune, kui riikliku töö või hädaabitöö 
juures, kus makstakse 120 marka päevas ja 
tunni töö eest lisa 10 marka. Kui päevatöö on, 
siis saadakse riikliku töö juures 120 marka, 
kui aga tükiviisi töötatakse, siis 10 marka 
rohkem. Selle eest tuleb inimesel intensiiv
selt töötada, tuleb ületunnitööd teha. Nüüd 
otsitakse uut tööpuuduse süvendamise, töö
paikade allasurumise abinõu ja selleks on vas
tav eelnõu väljatöötamisel ja läbivaatamisel 
kaubandus-tööstuskojas. See on nõnda nime
tatud „Õpilaste seadus". See on seadus, mil
lega õpilased kreposteeritakse ettevõtte külge 
ilma palgata, ilma õigusteta, isegi üma arsti-
abisaamise õiguseta. See seadus taheti anda 
selleks, et kutsetöölisi ette valmistada. Kuid kui 
vaadata ringi, siis näeme, et just suurem osa 
kutsetöölistest on tööta, ja nad on sunnitud 
välja rändama. Nad ootavad pikisilmi, millal 
olud laheneksid, et nad välja rännata saaksid. 
Samal ajal hävitatakse tööliste elavat tööjõudu 
vabrikutes sellega, et seal töötingimised, pal
gad alla surutakse. Nii hinnatakse meie rahva 
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tervislikku seisukorda. Ei tarvitse sellest kõ
nelda, et tööinspektorite ülesandeid on kär
bitud. Need on Õieti küsitavaks saanud, kas 
neid ülesandeid ongi peale statistiliste and
mete korjamise, mis statistika keskbüroo ümber 
võib töötada. Peale üksikute väikeste revis-
jonikäikude ja muude vaiksete nipete-näpete. 
Töökonfliktide lahendamine ei kuulu sinna 
töökaitseseaduse järgi, nagu sealtpoolt öel
dakse. Kõneldakse, et need konfliktide lahen
damise ülesanded tahetakse anda kohtu kätte, 
aga seni ei ole tööstuskohtute sisseseadmisega 
alatudki. Sellest küll on kõneldud. 

Edasi, töö-hoolekande tervishoiu osakond. 
Mis sealgi tehakse? „Farmakopöat" tehakse, 
on seal selle küsimuse peale vastatud. Külge
hakkavad haigused on meil viimastel aegadel 
levinenud hooti. Vahete-vahel on väikesed 
pausid olnud, aga ohvreid on nad alati nõud
nud. Aga mis puutub võitlusesse külgehakka
vate haiguste vastu... (Vahelhüüe A. Mõt-
tuse, töer poolt.) ...Kuidas Teie tahaksite? 
Nii nagu tehti, kui Narvas jäeti mitmedkümned 
külgehakkavad haiged tööliste kasarmutesse, 
kus haigus kergesti edasi kantud võib saada. 
Jäetakse sarnased haiged tööliste kasarmutesse, 
kus haigused saavad edasi kantud. (A. Mõt
tus, töer: Kas politsei läheb viima?) 
Teie olete kõrgem kui politsei, politsei allub 
Teile selles suhtes, Teie tehke korraldusi, 
politsei täidab. (Vahelhüüe A. Mõttus'e, 
töer poolt.) Kui jäetakse haiged lapsed töö
liste kasarmutesse ja korteritesse, — mis aga 
näiteks Kreenholmi vabriku korterid iseene
sest on, seda teate väga hästi, — siis peavad 
eraorganisatsioonid neid hakkama parakki-
desse asetama. (Vahelhüüe A. Mõttus'e, 
töer poolt.) Inimesed täidavad korraldusi, 
kui neile ära seletatakse ja korraldusi tehakse. 
(Vahelhüüe A. Mõttus'e, töer poolt.) 

Juhataja M. Martna: Ma palun vahel-
hüüetega kõnelejat mitte segada. 

L. Johanson (stp): Edasi, kas on meil 
tarvilikud hospidalid, kliinikud sisse seatud ? 
(A. Mõttus, töer: Kes peab neid ehitama?) 

Juhataja M. Martna: Riigikogu liige 
Mõttus, ma kutsun Teid korrale. 

L. Johanson (stp): Neid peab ehitama, 
neid ehitatakse ja neid ehitati riigi ja omavalit
suste poolt. Plaanid ja kavad tehakse tervis
hoiu peavalitsuses ja neid teostatakse. Aga 
ühtki neist kavadest ei ole meie kuulnud ega 
näinud, ei avalikus arvamises ei ka siit kõne
toolilt valitsuse esitaja seletusest. Ma olen 
juba selle peale tähelepanu juhtinud, kuidas 
meil inimesed surevad, ilma et nad tarvilikku 

arstiabi saaksid. Inimesi ei ole võimalik kliini
kutesse paigutada, kui see tarvilik, puuduvad 
korraldused, valitseb teatav saamatus ja taht
mise puudus. Arusaadav, et selle tagajärg on, 
et meie rahva tervis halvemaks läheb, et meie 
rahva juurdekasv väheneb, et meie rahva elav 
tööjõud, kui väärtus, hävineb. Kui niisugune 
olukord areneb, siis peab ütlema: meie ei ole 
jõudnud veel selle meeleolu, selle meeleära-
heitliku meeleolu haripunktini, mis ajab sajad 
inimesed perekondadega Balti jaama ja sada
masse, et oodata rongi, et oodata laeva, mil
lega pääseksid siit välja. 

Rahva keskel iga päevaga süveneb see tead
mine, see tunne, et siin oleme meie ainult 
selleks, et maksusid maksta, et kohustusi 
täita riigi vastu, aga meie sotsiaalse tasapinna, 
meie kultuurilise tasapinna, meie perekonnaelu 
tõstmiseks ei taha need organid, kes selleks 
kutsutud ja kohustatud on, mitte sõrmeotsagi 
liigutada. Nendel on oma huvid, oma eesmär
gid, nendel on oma eriülesanded, oma püüded, 
oma ja oma kitsa seljataguse kindlustamiseks. 
Ja nad ei tunne, mul on niisugune tunne, nad 
ei usu, et meeleäraheitlik meeleolu meie rahva 
keskel on. Seda ei usta praegu, aga ta on, ta 
on selle tagajärjel, et rahval ei ole tarvilikku 
tööd, et rahval ei ole tarvilikku sissetulekut elu 
ülespidamiseks, ei ole tarvilikku kindlustust. 
Selle kõige eest peaks aga riik hoolitsema, kui 
ta tahab üldhuvide kaitsja olla, kui ta tahab riigi 
iseolemist kindlustada. Kui ta seda tahab, siis 
ei tohi ta ainult üksikuid kihte näha, kes kõr
gemale on tõusnud ja sellepärast rohkem silma 
paistavad, vaid tuleb näha ka neid, kes all on. 
Aga meil seda ei tehta, meil astutakse üle nen
dest, meil on viimasel ajal eriti just üheks agi
tatsiooni võtteks paremal pool saanud meie 
hoolekandeasutused, meie vaesedlapsed, meie 
vanad. Niikaua kui on niisugune arvamine, 
niikaua, kui on niisugune meeleolu valitse
vate erakondade keskel, niikaua muudatust 
loota ei ole. Niikaua läheb töö-hoolekande-
ministeerium oma ülesannetega ikka enam ja 
enam allamäge. Sellest oleks kahju, sest 
ühes .sellega kasvab ka meie rahva viletsus ja 
ühes sellega saab ka rahva tulevik ikka enam 
ja enam küsitavaks. 

Töö-hoolekandeminister J. Masing: 
Olen eelkõneleja rkl. härra Johansoniga täiesti 
ühel arvamisel, et töö-hoolekandeministee-
riumi nimetus ei vasta tema sisule. Kuid nime
de tekitamises lähen härra Johansonist põh
jalikult lahku. Minu arvamise järgi on enne 
objekt ja siis nimi. Härra Johanson ütleb, et 
nimi on seal, aga sisu ei ole. Kui kuskil on 
pere juurdekasvu oodata, siis oodatakse enne 
laps ära, ja siis tulevad alles varrud. Muidu 



1295 P R O T O K O L L NR. 60 (26) 1296 

võib nii juhtuda, et nimetatakse Jürit, kuid 
tuleb Mari. Kui vaadata töö-hoolekande-
ministeeriumi tema tööilme järgi, siis leiame, 
et tema alla kuuluvad eestkätt tervishoid ja töö
kaitse, mis peaasjalikult muud ei ole, kui ter
vishoid kitsamas mõttes, see on vabrikute järel
valve ja masinate järelvalve, et töölisi õnne^ 
tuste eest kaitseda, ja edasi kuulub selle minis
teeriumi alla hoolekanne. Nii et õieti peaks 
tema nimetus olema „Tervishoiu ja hoole
kande ministeerium". Vaatame edasi tööjõu
de selles ministeeriumis. Meie leiame sealt 
kolm arsti, apteeker, üks jurist ja üks juristiks 
saamas ning terve staadi kantseleiametnikke, 
kuid meie ei leia sealt ühtki inseneri, ühtki 
arhitekti ega ka ühtki tehnikut. Vaatame 
tööalasid. Meie leiame terve rea vanade
kodusid, haigemaju, sanatooriume, leprosoo-
riume, aga meie ei leia metsi ega suuri maa
alasid, vaid ainult nii palju maad, kui asutuste 
all olemas, ei leia soosid ega rabasid. Nüüd 
aga nõutakse, et see ministeerium peaks tööta-
olekut kõrvaldama, peaks lahendama majan
duslikke küsimusi. Üks tähtsamatest rahva-
majandusküsimustest tahetakse hoolekande 
alusele seada, tuleb hoolekande teel seda kõr
valdada, ja seda on seni ka tehtud. Kui ma 
ministeeriumi juhtimisele asusin, tekkis minus 
küsimus, mis moodi töö-hoolekandeministee-
rium sarnases olekus tööpuuduse vastu peab 
võitlema. Mulle öeldi, et meie kogume and
meid, kui palju töötatöölisi on, ja palume 
Vabariigi Valitsuselt selleks summasid, ning 
kui meile need summad määratakse, jaotame 
nad välja. Aga kui ma küsisin, kuidas järel
valvega lugu on ja kuidas kontrolli teostatakse, 
et need margad, mis selleks otstarbeks antakse, 
otstarbekohaselt saaksid ära tarvitatud, sest 
meie riik ei ole rikas, siis öeldi mulle, et: „seda 
kontrolli meil ei ole, aga seda teostatakse teiste 
ministeeriumide kaudu." (Vahelhüüepahe-
malt poolt: See on Teie ülesanne!) 
Nii et ma olen härra Johansoniga ühel arva
misel, et sel ministeeriumil on nimetus, mis 
talle ei kuulu. ( V a h e l h ü ü e pahemalt 
poolt.) Ma räägin olukorrast, ega see ei ole 
ainukene väärnähtus. (A. J õ e ä ä r , stp: 
Mida Teie seal olete ära teinud?) Ei saa 
nõuda, et mina üheksa päevaga selle peaksin 
ära tegema, mis teie 9 aasta jooksul ei ole 
ära teha suutnud. 

Teises küsimuses, mida puudutas rkl. 
Johanson, nimelt tööliste tööpaikade kohta, 
võiksin täiendavalt tähendada, et Tallinnas on 
meestel normeeritud töödes päevapalk 160 
marka ja naistel 130, provintsides — meestel 
150 ja naistel 120, mittenormeeritud töödes 
120 ja 110. (L. Johanson, stp: Kas kolme 
tööpäevaga nädalas?) Seda organiseeri

vad omavalitsused, nii kuidas olud lubavad. 
Ma ei saa seda Teile täpselt öelda, kas nad töö
tavad kolm päeva või kuus päeva nädalas. 

Mis puutub lastekodudesse, siis võib olla 
Riigikogu liige härra doktor Mõttus annab 
selle kohta lähemaid seletusi. Lood on aga 
tõsiselt nõnda, et praegu on Nõ mme lastekodus 
isegi küllalt ruumi. Nii et võib olla on võima
lus mõnda lastekodu sulgeda vaid ainult koon
damise mõttes, et niipalju kulusid ei oleks. 

Mis puutub tööliste palga normeerimise 
küsimusesse, siis ei saa selles küsimuses töö-
hoolekandeministeerium rohkem teha, kui sea
dus lubab ja kui tema on õigustatud tegema 
seaduste alustel. 

Pensioniseaduse kohta võiksin niipalju 
öelda, et siin on tõesti väärnähtused olemas. 
Tuleb juhtumisi ette, kus ühe pension on väike, 
kuna teisel, kes Eesti riigi seisukohalt vaadates 
seda ära teeninud ei ole, pension omakorda 
suurem on. See küsimus tuleb reguleerimisele 
võtta. 

Siin puudutati ka lõunavaheaegade küsi
must. Selle kohta võiksin tähendada, et töös
tustes, kus 10-tunniline tööpäev, on lõuna
vaheaeg,.. (L. Johanson, stp: Mis õigu
sega Teil 10-tunniline tööpäev on, kui 
8-tunniline maksab?) ...kus 8-tunnilist töö
päeva peetakse, seal lõunavaheaega ei ole. 
Kuid ei ole seda sellepärast, et töölised ise 
ei soovi. Nad tahavad ühe järguga töö ära 
teha, et pärast välja puhata. 

Mis puutub haigemajadesse, siis arvan, et 
meil see küsimus igatahes kõige teravam ei 
ole. On kohti ja paiku, kus olukord selles 
suhtes palju halvem on. Üksikasjaliselt ei 
tahaks puudutada, vaid tähendaksin, et meie 
surevus on alla keskmist Eestis, võrreldes teiste 
riikidega; ta on umbes 15% 1000 kohta. Et 
sündivuse arv väike on, sellel on õige mitme
sugused põhjused, minu arvates osalt ka majan
duslikud, kuid igal juhtumisel mitte majandus
likud. Kui heidame pilgu ennesõjaaegsetesse 
Viljandi ja Pärnu kreisidesse, leiame sealt 
50—60% meesterahvaid, jõukaid talupere
mehi, kes üldse ei abiellunud, et järeltulevat 
sugu järele jätta. See probleem on väga kee
ruline ja seda praegu siin arutada ei pea 
ma kohaseks. 

O.Gustavson (stp): Ma tahaksin härra 
töö-hoolekandeministrile esitada ühe küsi
mise. Härra minister omas vastuses rkl. Jo
hansoni kõnele ütles, et tööliste palga nor
meerimises ministeerium ei saa rohkem teha, 
kui maksvad seadused seda lubavad. Härra 
ministril ei tohiks teadmata olla, kas tema eel
käija selles suhtes midagi teinud on või mitte. 
Terve palgakõrgendamise kampaania pandi 
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läinud aastal käima selleks, et tööliste palku 
normeerida vähemalt selle tasapinnani, mis 
maksev riigiettevõtetes. Ma esitaksin praegu 
härra ministrile küsimise, kuidas selle palga-
kõrgendamise kampaania töötulemustega lugu 
on, kas on positiivseid tulemusi saadud, või 
on tähendatud kampaania negatiivsete tule
mustega lõppenud. Ma oletan viimast sellest, 
sest et alles hiljuti ühest ajalehest lugeda või
sin, kus ministeerium ametliku kirjaga teatavaks 
tegi Narva töölistele, et ministeerium Narva 
tööliste palga suhtes midagi saavutanud ei ole. 
See küsimus on küllalt sedavõrd tähtis, et 
eelarve arutamise puhul minister peaks vähe
malt ütlema, kuidas selles suhtes asi õieti on. 

A. Mõttus (töer): Väga austatud Riigi
kogu liikmed! Võttes siin sõna Riigikogu liik
mena ei ole mul kaugeltki mõtet ega tahtmist 
härra Johansoniga poleemikasse astuda mõnede 
küsimuste puhul, mida ta üles tõstis, vaid 
tahan tarvitada sõna selleks, et faktilise märku
sena juhtida tähelepanu nii mõnelegi asjaolule, 
mis tõele ei vasta. Härra Johanson tähendas, 
et ministeeriumis on valitsemas tendents, mil
lega on asutud senise hoolekande likvideerimi
sele. Ta ütles veel palju piklikumalt, nimelt 
et kuskil olla teatud lastekodude lammuta
misele asutud. Kui sarnaste väidetega välja 
tulla, siis peaksid olema päris kindlad ja põhja
likud andmed selleks. Härra Johanson'il 
puuduvad aga andmed, ma püüdsin juba vahel-
hüüetega selle peale tähelepanu juhtida, et 
need andmed õiged ei ole. Ministeerium ei ole 
tänini ühegi kodu lammutamisele või likvi
deerimisele asunud, küll aga on ministeeriu
mil kava lastekodude ümberkorraldamiseks 
valmis, ja seal ei ole juttu sellest, et üks või 
teine kodu tuleb likvideerimisele, vaid jutt on 
sellest, kuhu mahutada haiged lapsed, kuhu 
mahutada tiisikushaiged, kuhu snfilishaiged 
jne., kes praegu lastekodudes üheskoos viibi
vad. Vaadake, minu härrad, ega see küsimus 
ei lase end lahendada muidu, kui meie ei võta 
käsile lastekodude ümberkorraldamist terves 
ulatuses. Niipalju oleks mul lastekodude 
kohta öelda, pikemalt sellejuures peatuda ei 
ole mõtet. 

Edasi tähendas härra Johanson, et tervis
hoiu seisukohalt olla meil olukord sarnane, 
mis tõsiseks kartuseks põhjust annab. Ma 
pean ütlema, et meil eriti läinud talvel oli 
tõesti seisukord võrdlemisi tõsine ühe ägeda 
külgehakkava haiguse suhtes. See on nimelt 
sarlakihaigus. Meil ei ole nüüd suuri epidee
miaid olnud, kui ainult oli läinud talvel seda 
sarlakihaigus. Mina küsiksin nüüd, kui härra 
Johanson võtab enesele julguse ütlemiseks, et 
selle taudi vastu võitlemiseks midagi ei ole ära 

tehtud, et korraldus üldiselt on halb olnud, 
mida siis Teie õieti soovite, ja kas on küllal
daselt põhjusi niisugusteks süüdistusteks? 
Mingisuguseid eeltingimusi sarlaki lahtipuh-
kemiseks ei ole, see haigus tuleb perioodiliselt 
ja laguneb laiali. Minu teada on ta terves ilmas 
perioodiliste taudidena valitsemas ja protsen
tuaalselt on teda kõige enam Inglismaal, 
Shveitsis ja Rootsis, kus üldine sotsiaalne olu
kord ja tervishoidlik korraldus sugugi halb ei 
ole. Seda ei tahaks ometi keegi meist öelda. 

Siin on haigusega tegemist, mis ei paindu 
ühegi seaduse, ei ühegi reegli alla, vaid perioo
diliselt ilmub. Mis põhjustel ta tekib, mis asja
olud teda välja kutsuvad, see on seni veel sel
gusetu. Oleme selle haiguse vastu võitlemisel 
kasutada püüdnud kõiki abinõusid, mis teadus 
meile selleks katte näitab. Kui Narvas mõned 
üksikud lapsed kauemaks kasarmutesse on jäe
tud kui see tarvilik on, siis mina, — mul puu
duvad praegu selleks täpsed andmed, kuid 
minul on nende saamine peatselt võimalik ja 
ma võiksin selle üle kas või edaspidigi avalik
kuse ees kõnelda, — võin öelda, et ka Tallin
nas on juhtumisi ette tulnud, kus raske on 
inimesi haigemajja paigutada. Kui minnakse 
kas või politseiga järele, siis põgenetakse akende 
kaudu ära. Kes selles süüdi on, et meie selts
konnas närvilikkust ja ärevat meeleolu levitada, 
selleks on igatahes just pahemalt poolt kõvasti 
kaasa aidatud, uisapäisa arvustades ametasu-
tusi, et nad midagi korda ei saatvat. Kui härra 
Johanson midagi mõistlikku ette paneb, võtan 
otsekohe vastu ja talitan selle järgi. Kuid pole 
seni öeldud midagi peale arvustuse. Arvus
tatakse, et ei ole hea, aga ei näidata, mis tegema 
peab. Nii ei saa, see on ju kõige lihtsam üles
anne, muud kui arvusta, ära tee midagi, vaid 
lõhu kõik maha. (J. Voiman, stp: Kas Teil 
siis algatusvõimet sugugi ei ole?) See ei 
ole siin üksikute pahede peale näitamine, vaid 
arvustus, mis kestab aastate kaupa, ilma mingi 
positiivse aluseta. Kui mina tahaksin praegu 
arvustada, siis ma võiksin lõhkuda kui palju 
tahes. Mul aga selleks tahtmist ei ole. Liht
salt tulla rääkima ja siis arvata, et sellega on 
kõik tehtud, nii ei saa. Mina olen teinud kõik, 
mis meie oludes teha saab. Kuulake ja küsige 
asjatundjate käest. Niisuguseis asjus ma ei 
saa Teiega, härra Johanson, rääkida. See on 
siis nagu Venemaal, et komissarid tahtsid 
operatsioone ette kirjutada arstidele, mää
rati selleks isegi komissarid haigemajadesse, 
aga seda läbi viia ei saadud. Teie ei saa ka 
mulle öelda, et ma pean pimesoole operatsiooni 
nii tegema, nagu Teie tahate. Mina teen ikka 
mi, nagu arstiteadus nõuab. (J. Puskar, stp: 
Teid ei lastagi teha.) Noh, Teilt juba seda 
ei küsita. 
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Töö-hoolekandeminister J. Masing: 
Rkl. härra Gustavsonale võiks niipalju öelda, 
et töö-hoolekandeministeerium ei saa asutus
tele ja vabrikutele ette kirjutada, et teie olete 
sunnitud nii- ja niipalju palka maksma. 
(A. Jõeäär, stp: Aga saate küll, seadus 
annab Teile selleks õiguse.) Lepitus
komisjonil oli katse neid lepitada, et kuidagi 
vastu tuldaks neile ja palka kõrgendataks. 
Ja mõned asutused on mõne protsendi võrra 
palka kõrgendanud. 

Mis puutub Kreenholmi küsimusse, siis 
on asi küll sarnane. Kuid viimasel ajal on seal 
tööliste palve peale töö-hoolekandeministee
rium jällegi katset teinud, et kas vabrikuvalit-
sus ei saaks töölistele vastu tulla vähemalt 
sauna ja pesuköögi ning ka korterite küsimu
ses. Seal peab tähendama, et Kreenholmi 
korterid ei kuulu mitte nii öelda palgasse natuu
ras, vaid seal makstakse rahalist palka ja töö
listele üüritakse korterid välja samal alusel 
nagu teistelegi inimestele. Ei küsita ka, kas 
tööline peab elama vabrikumajas või võib ta 
elada kus tahab. Korterid on normeeritud üüri-
seaduse alusel, ja kui seal töölised nurisevad, 
et nendel palgast korteriraha kinni peetakse, 
siis selles suhtes töö-hoolekandeministeerium 
saab igatahes tähelepanu juhtima, et see tali
tusviis ei ole seadusepärane. Vabrikuvalitsu-
sel ei ole õigust korteriraha kinni pidada, vaid 
kui töölised ei maksa, võib seda kohtu korras 
neilt sisse nõuda. Niisama ka sauna korraldus. 
See on kommertsalusele seatud, selle peale 
vaatamata, et töö-hoolekandeministeeriumi 
poolt on sooviavaldus esitatud, on katset teh
tud, on isegi koha peal käidud ja tundide viisi 
räägitud, aga järeleandmist ei ole olnud. Ja 
öeldakse, kui meie käest nõutakse veel rohkem, 
siis oleme sunnitud vabriku sulguma. 

L. Johanson (stp): Meil oli võimalik 
kuulda härrade ministrite programmi. Üks här
radest ministritest kõneles sellest, kuidas Jürist 
Mari saab ja kuidast Marist Jüri saab. (Vahel-
hüüe valitsuse looshist: Teie süsteemi 
järgi!) Mispärast on ministeeriumid sarna
ses olukorras nagu praegu, ja mispärast puu
duvad ülesanded? Kardetakse Jüri ja Mari 
vahetamist. Ja mis te kuulsite peale selle? 
Mina ei kuulnud midagi. Kui teie kuulsite 
midagi muud, siis võtke sõna. 

Teine ministriabi tegi sissejuhatuse, et 
ta ei kõnele ministrina, aga ta pidi kõnelema 
ministrina, teda kutsus selleks härra minister. 
Kas teie kuulsite, püsiv ministeeriumi juht 
küsis: mis ma pean tegema ? Teil on nii suu
red kogemused, härra ministri abi, Teie olete 
nii hulk aastaid ministeeriumis püsinud, olete 
tegelik juhataja ja tulete sarnase küsimusega, 

et kas võib valgustada seda asja, mis silma pais
tab. (A. Schulbach, töer: Te ie oma poo-
letunnil iste koosolekutega sotsiaalko
misjonis ei tee ka midagi ära.) Vaban
dage, mina ei ole kunagi selle poolt olnud, 
Teie olete seda vist küll teinud. Teie astusite 
komisjonist tagasi, aga Teie saatsite endise 
ministri asemele, küllap see temale kõik ära 
kulub. Selles asjas ei ole Teil minule mitte 
midagi öelda. Ministri abil ei olnud ka mitte 
midagi öelda. (A.Mõttus, töer: Teie ei ole 
sellega rahul, aga öelge, mis peab tege
ma?) Teie sellejuures tunnistate, et ümberkor
raldamise kava siiski olemas on. Missugused 
vaated Teil laste perekondadesse paigutamise 
ja lastekodude kohta on, olete ette toonud 
koosseisu komisjonis, ja see on väga hästi meile 
teada. Ja et töökaitseaparaadi ümberkorral
damine on teie käes olnud, nimelt selle kokku
tõmbamine, ka see on meile väga hästi teada. 
Nii et teie seal siiski midagi teinud olete ja 
vist seda, et ministeerium oma ülesandeid 
täita ei ole saanud, ja vististi teil ka selleks aega 
ei ole, et ministeeriumi töösse vähe aega pühen
dada, sest Teil on veel terve rida teisi ülesan
deid. Mis puutub Narvasse, siis kui Teil isegi 
Narva olud teada ei ole, kui Teil isegi see teada 
ei ole, et seal haigemajad on seisnud, kuna 
võimalik ei ole olnud haigeid lapsi haigemaja
desse paigutada, siis näitab see, kuidas Teiegi 
nende ülesannete peale olete vaadanud. 

Chr. Kaarna (töer): Austatud Riigikogu 
liikmed! Kahtlemata kordub tänavu seesama, 
mis endistel aastatelgi olnud. On nimelt üks 
küsimus, mida niihästi eelarve-komisjonis kui 
ka Riigikogus pikalt-laialt sõelutakse, aruta
takse, kaalutakse ühest ja teisest küljest, nii 
kuidas iganes võimalik, see on teatrite küsi
mus. Teatrite juures peatutakse mitmed tun
nid, vist koguni mitu päeva, misjuures min
nakse isegi niikaugele, et hakatakse saali ja 
majaplaane kirjeldama ja kantakse ette, kui
palju ühest või teisest etendusest osa võetud, 
missugused piletihinnad jne. Ja lugupeetud 
rkl. härra Raudkepp ei jätnud ka ära märki
mata, kui kergesti võimalik on taevaväravast 
sisse hüpata. Aga niipea kui jõuame palju 
tähtsamate probleemide juurde — igatahes 
tööküsimust pean Eestis praegusel ajal üheks 
kõige tähtsamaks küsimuseks — siis ei too 
kõnelejad midagi muud ette, kui sotsialistid 
teevad etteheiteid nõndanimetatud potipõllu-
meestele ja uutele põllumeestele-asunikkudele, 
nende keeles — noormaaliitlastele. Sellega ei 
saa aga põrmugi paigalt edasi, kui siit kõne
toolilt kuuleme ainult sotsialistide etteheiteid 
,,suurasunikkudele" ja „potipõllumeestele", 
kes olevat igas küsimuses tagasikiskujad ja 
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tagasivedajad. (Vahelhüüe: Masing'i hoo
lekande alused on niisugused!) Neid 
aluseid ei olegi veel, sellepärast on enneaegne 
nendest rääkida. Peaks vist arusaadav olema, 
et uuel töö-hoolekandeministrilj kes ainult 
mõned päevad ametis, võimalik ei olnud nii 
äkitselt uusi kavasid esitada. Pealegi ei või 
uusi kavasid esitada Riigikogule valitsuse liige 
enne, kui need on kogu valitsuse poolt läbi 
vaadatud ja heaks kiidetud, kui valitsus tea
tavad põhimõtted ja põhijooned üles on sead
nud, ning seisukohad kindlaks määranud. 
Ma ütleksin veel rohkem: ükski valitsuse liige 
ei või isiklikku poliitikat ajada, vaid peab koa
litsiooni liikmena talitama, selle peäle vaata
mata, kas kõik koalitsiooni seisukohad või 
põhimõtted tema isiklikust seisukohast täiesti 
vastuvõetavad on või mitte. Ma peatuksin 
nüüd selle juures, et meie väga sagedasti väga 
ruttu ja pealiskaudselt möödume tõuküsi
musest, ilma et saaks arutatud, kui suur on meie 
tööpuudus, missugust tööd muretseda ja kui
das seda korraldada. Olen selle küsimusega 
aastate jooksul tegemist teinud ja pean ütlema, 
et meil on tööpuudus kujunenud alaliseks ja 
kardetavaks nähteks, mis iga aastaga järjest 
raskemaks läheb. Selle nähte suuremaks alg
põhjuseks on nimelt see, et suure ilmasõja 
ja vabadussõja tagajärjel meie majanduslikus 
elus, eriti tööstusaladel, suured muudatused ja 
murrangud sündisid. Need muudatused ise
enesest ja nende tagajärjed olid rasked otsekohe, 
kuid nad muutuvad päev-päevalt veel raske
maks selle tõttu, et asutused ja tööstusette
võtted, kes suurele hulgale töölistele tööd and
sid, jäävad enam ja enam kängu sellepärast, et 
nende tehnilised töötamisabinõud ei vasta 
enam kaugelt ajanõuetele. Ja arusaadav, kui 
meie tööstusettevõtted niisugusesse seisukorda 
on langenud, et nende töötamisabinõud enam 
ajanõuetele ei vasta, siis ei suuda meie töös
tus seda töötasu, palka maksta, mis töölised, 
nende vaeva järele otsustades, tõepoolest ära 
teenivad ja saama peaksid. Tööstuses, mis 
tehniliselt halvasti püstitatud, ei või töötasu 
kuigi rahuldav olla. 

Niisugune lugu on ka mitmel pool mujal. 
Kui teie vaatate meie asunikkudeklassi, siis 
peate tunnistama, et ka neil inimestel on suurte 
muredega tegemist: nad peavad nii öelda 
palehigi sees tööd tegema, mitte ainult päeval, 
vaid ka öösel. Ja arusaadav, kui nad palgalist 
tööjõudu tarvitavad, siis ei suuda ka nemad 
niipalju maksta, nagu tööline saama peaks. 
Veel enam, paljud ei jõuagi palgalist töö
jõudu tarvitada. 

Ei ole seisukord kerge veel paljudel teis
tele aladel. Raskused on väga suured ja tun
tavad. Kui veel arvesse võtta seda, et suur 

hulk meie kodanikkest ilmasõja puhul ja selle 
üldise kurva tõsiasja tagajärjel, et raha oma 
väärtuse kaotas, elamisvõimalustest, see tähen
dab neist allikatest, mis elamisvõimalust and
sid, ilma on jäänud, siis näeme ühelt poolt, et 
nende inimeste arv on kasvanud, kellel ela
misvõimalused puuduvad, ja teiselt poolt, 
tööstusettevõtted vähemal määral töötama on 
hakanud, või ei suuda kaugeltki ajakohast palka 
maksta, ja meie satume tõsiste küsimuste ette, 
mis sunnib meid mõtlema nende asjade peale 
palju tõsisemalt, ja kohustab otsima teid 
ummikust väljapääsemiseks. Kuhu meie mahu
tame inimesed, kes on tööta mitte üksi linnas, 
vaid ka maal ? Ka maal on rohkesti töötatöö-
lisi, kuigi mitte suvel, küll aga alates varasügi
sest kuni hilise kevadeni. Kuid seal, maal, ei 
ole kaugeltki kõik võimalused elamisvõimaluste 
loomiseks ära kasutatud, ei ole kasutamisele 
asutudki. Selle asemel näeme, et peaaegu 
kõik kavatsused on sihitud sinna poole, et lin
nadesse rohkem inimesi meelitada. Üheks lin
nadesse meelitamise abinõuks pean seda, kui 
hakatakse linnades protsendita laenu andma 
väikekorterite ehitamiseks. Väljavaated linnas 
ei ole roosilised, sellepärast arvan, et kui tahe
takse protsendita laenu ehk toetuslaenu anda, 
siis juhitagu seda maale. Seal on küllalt kasu
tamata maad, ja kui need maad antakse ini
mestele, kes seda tahavad saada, kui sinna 
juurde antakse võimalus kergendatud tingi
mustel ehitusmaterjali ja laenu saada, siis luu
akse uued kindlad eluasemed, kus korralikult 
võidakse ära elada. (J. Holberg, põl: Väga 
raske on kätte saada!) Kuidas raske kätte 
saada! Igaüks teab, et igalpool on palju sar
nast maad, mida võib kõlbulikuks muuta. 
Kuid inimesed, kellel on ainult kaks tühja 
kätt, ei suuda siin üksipäini oma jõuga midagi 
ära teha, neile peaks toetust antama. (J. Voi
man, stp: Ei toetata! — Kohtuminister 
O. Tief: Lõpmata kalliks läheb!) Nii 
kaelamurdev see ei ole, tahtjaid on, antagu 
neile krundid kätte. Mõni aeg tagasi käisin 
Virumaal ühe jaama lähedal. Seal tulid ini
mesed minu juurde ja näitasid lähedalolevat 
sood, see ei olnud küll harimiseks kõlbmatu, 
aga igatahes see, mis ei ole heinamaa ega mets, 
rägastikuga kaetud. Näitajad, maanäljased, 
ütlesid, antagu neile siit mõni vakamaa maad, 
mets on siin lähedal, nad ehitavad omale majad 
ja asuvad siia elama. Nad olevat käinud aas
tate jooksul palju kordi põllutööministee-
riumis, seal ei tuldavat vastu. Kui viimaks 
ministri enese juurde paastud, raputanud see 
pead ja öelnud: „Kuidas, minu ametkond 
ajab nii halvasti asju!" Lubanud kohe korral
dusi teha, et palujatele maad antaks. Maa
näljased lähevad lubadusse uskudes koju ja 
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ootavad, millal maad saab. Läheb mööda kuu, 
kaks, kolm, siis aasta — kuid maasaamisest 
ei tule midagi välja. Jah, nii on asjad. (Töö-
hoolekandeminister O. Tief: Kaotage 
siis üüriseadus ära!) Valitsete ja teete Teie, 
mitte mina. Ma ei öelnud, et see juhtumine 
täna või eile oli, ja ma ei toonud seda selleks 
ette, et praegust valitsust või ministreid arvus
tada. Peab aga ütlema, et seal on midagi, mis 
nii öelda nagu kraaviks ees on ja ei lase ini
mestel seda kätte saada, mida nad tahavad. 
Kui mina rahaministeeriumi eelarve puhul 
sõna võtsin, kusjuures juhataja mind takistas 
sellepärast, et elukorterite ehitamiseks küsitud 
summa, millest ma kõnelesin, ei kuulunud 
rahaministeeriumi korraliste kulude hulka, 
vaid oli operatsiooni fondide eelarves, siis ei 
saanud ma kõike öelda, mida öelda tahtsin. 
Kui siin pooldatakse väikekorterite ehitamist 
linnades, siis vaidlen ma selle vastu. Meil on 
just väikekortereid linnades juba praegu liigagi 
palju, ja kui niisuguseid veel juurde ehitama 
hakatakse, siis ei saada sellega korteriolude 
parandamise mõttes midagi kätte. (O. Gus
tavson, stp: Mitu leibkonda on ühes 
toas!) Muidugi on niisuguseid kortereid, 
väikeseid urkaid, mida õieti korteriteks ei või 
nimetadagi, palju. Kui teie neid siiski juurde 
ehitate, kes annab garantii, et Tallinnas töö
olud edaspidi paremad on kui praegu. Mina 
ei julge seda loota, olen asjatundjatega kõne
lenud ja need on peaaegu kindlad, et tööolud 
siin veel halvemaks muutuvad. Ainukesed 
tähtsamad suurtööstused Tallinnas, mida tõesti 
elujõulisteks võib pidada, on tselluloosi ja 
Luther'i vabrikud. Need tulevad omaga välja 
ja võivad aktsionäridele ka dividendi maksta, 
kuid paljudelt teistelt tööstusettevõtetelt seda 
loota ei ole, sest nende töötamisabinõud on 
sarnased, mis ei suuda võistelda välisturuga, 
olgugi et töölistele madalat palka maksetakse. 
Tuleb tõsisemat rõhku panna maa peale. (A. 
Tupits,põl: Maal ei või ka alevikke asu
tada.) Aga kuhu Teie, härra Tupits, tööta-
rahva panete? Rahvas on tööta, seda salata ei 
saa. (K. Tonkman, põl: Mit te pool hek-
taari anda, vaid rohkem.—A. Jürman, põl: 
Ühe sõnaga—maa väljaandmist hõlbus
tada.) Ega seda veel alevikuks ei või nime
tada, kui ühe või teise jaama juurde 4 või 5 
inimest ehitab väikesed majakesed. Neil lei
dub seal teenistust ka mujalt, mitte ainult maa
lapikesest. Näiteks, kui ma ühe Virumaa jaama 
lähedal asuvate inimeste muredest näite tõin, 
oli mul silme ees üks võimalus: inimesed, kui 
neile väikenegi lapikene maad — asukoht on 
suurte metsade lähedal — oleks antud, oleksid 
ehitanud sinna majad ja oi eksid võinud metsa
töödest osa võtta. Viimasel talvel leidis seal 
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teenistust ligi tuhat inimest. Praegu ei ole 
seal võimalik korterit saada. Mõni tühi vagun 
oli jäetud metsatee äärde, ja inimesed said 
nendes külmal ajal peavarju. Kuid inimesed ei 
suuda niisugustes tingimustes kaua elada ja 
perekonna asutamisest ei või juttugi olla. 

Mis puutub ühiskondlikkudesse või nõnda
nimetatud hädaabitöödesse, siis on see üks 
abinõu tööpuuduse vastu võitlemisel. Kas 
töid küllalt hästi korraldatakse, selle juures 
peatuda ei maksa. Mina arvan, et kuna meie 
neis asjus algajad oleme, siis ei võinud ega 
või vist ka praegugi nõuda või tahta, et tööde 
korraldamine alguses kõige eeskujulikuni ja 
viljakus kõige suurem oleks olnud. Ei saa seda 
nõuda seda enam, et kaunis suur protsent 
töötatööliste hulgas on sarnaseid inimesi, kes 
rasket füüsilist tööd ei jõuagi teha. Vaadake 
ainult neid naisi, kes Nõmme raudtee ääres 
tööl. Seal on noori ja vanu inimesi, keda vae
vavad mitmed haigused ja kes pikema aja jook
sul kannatanud alatoitluse all. 

Missugused oleksid teised abinõud töö
puuduse vastu kindlustamise suhtes, sellest on 
meiegi juures väga mitmel puhul kõneldud. 
Mõned nõuavad sunduslikku kinnitamist töö
puuduse vastu. Mina arvan, et kuna meil 
töötatööliste hulk suur on ja kogu riigis kaunis 
suur hulk kodanikke tööpuuduse all kannatab, 
siis tuleb küll kõigepealt küsida, keda õieti 
tuleks või saaks meil kinnitada ja missugused 
oleksid kinnitusmaksud. Mujal ilmas on asi 
teisiti, seal kindlustatakse tööpuuduse vastu 
üksnes teatud tsentrumite tööstustöölisi, kes 
mitte igal juhtumisel, vaid ainult kindlaks
määratud kordadel, näiteks ettevõtete seisaku 
puhul toetust saavad. Meil aga on töötatöö
liste hulgas tõsiseid tööstustöölisi, välja arva
tud metallitöölised, võrdlemisi vähe. Liiga lai
ali minna tööpuuduse vastu kinnitamisega ei 
saa. Ma arvan, kui seda, nimelt üldist kinni
tamist, tahetakse läbi viia, kui teie seda propa
geerima hakkate ja töölistele ära seletate, keda 
saab kinnitada ja missugusteks juhtumisteks, 
kui palju see neile maksma läheb jne., siis ma 
olen kindel, et töölised on esimesed, kes selle 
vastu raiuvad ja ei lasegi seda läbi viia. 

Mis nüüd üldse töölisliikumisesse ja tööliste 
enesekorraldusse puutub, siis ei seisa raskused 
ja puudused mitte selles, et valitsus vigu teeb, 
et töö-hoolekandeministeeriumis praegu või 
ennem halvad ministrid on olnud, vaid suure
maks veaks on tööliste eneste puudulik kor
raldus. Nii puudulikku korraldust ei ole üheski 
seltskonnakihis. Mõnedki poliitilised erakon
nad ja kodanlikud ringkonnad on endid nii 
poliitiliselt kui ka kutsehuvil iselt hästi kindlus
tanud ja organiseerinud, kuid tööliste juures, 
selle peale vaatamata, et seal juba kutsehuvide 
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ühtluse pärast üksmeel ja ühtehoidmine peaks 
valitsema, leiab poliitiliste killustajate töö kõige 
enam pinda, ja seal on veel praegugi, hooli
mata valusatest õppetundidest, lugu nii: kes 
rohkem pakub, see on võidumees. Ma ütlen, 
kui tulevad suured enampakkujad, Vabariigi 
Valitsus aga nii „vaikne" on, et ta selle peale 
mingisugust tähelepanu ei pööra, vaid laseb 
vabalt niisugust kihutustööd teha, siis ma olen 
kindel, et teid, härrad sotsialistid, ei oleks siin 
mitte 25, vaid võib olla 10—12 inimest. Seal 
on lugu nii, et kes rohkem pakub ja lubab, selle 
järele joostakse, seda peetakse õigeks huvide-
kaitsjaks. (Vahelhüüe pahemalt poolt: 
Noh, Teie pakute praegu üle!) Mina 
pakkumise kunsti ei tunne. Aga ma tahan 
öelda veel seda, et kui töö-hoolekandeminister 
vigu on teinud, siis mõned vead on seletatavad 
tööliste eneste tungivate nõudmiste ja seisu
kohtadega. (L. Johanson, stp: Mõned 
vead on teieaegsed veel!) Mispärast mitte, 
sest kes on ilma vigadeta! 

Kui meil kõneldakse töökaitseseaduste 
likvideerimisest, siis arvan, et sellest tõsiselt 
kõnelda ei saa. Üldisest likvideerimisest ei või 
juttu olla ja osalist likvideerimist ei ole ka. Kui 
kuskil on seadused öötöö keelu asjus täitmata 
jäetud, kui töökaitsekomissaridelt, kes järel
valvet peavad teostama, seaduse jõusseastu-
mise puhul ei ole otse rusikaga nõutud selle 
momentaalset elluviimist, mida teie nimetate 
seadustest möödahiilimiseks, siis on see olnud 
teatud vastutulek töölistele nende eneste tun
gival nõudmisel. Kui omalajal Riigikogus 
Vabariigi Valitsuse poolt esitatud öötöö keelu 
seadus üksmeelselt läbi läks, mis eriti naistele 
öötöö ära keelab, siis jumaldasid kõik töölised 
seda sammu, aga kui tegelikult seda teostama 
hakati, mis mürglit nad siis tegid, eriti Luther'i 
vabriku naistöölised ? (L. J o h a n s o n, stp: 
Nad olid üles kihutatud!) Ma arvan, et 
nagu Teie ütlete, „potipõllumehe" lehe toime
tajal ei võiks niisuurt mõju olla, et ta suudab 
neid üles kihutada. Kui nad on klassiteadlikud 
töölised, siis jäägu nad oma nõudmiste juurde. 
(L. Johanson, stp: Ega see ei olnud nende 
nõudmine, see oli rahvusvaheline kon
ventsioon!) Nad käisid omalajal ka töö-
hoolekandeministeeriumis küllalt rääkimas, et 
lastagu neil töötada. Kui neile heaga vastu ei 
tuldud, siis öeldi kohe: „Mis õigusega teie 
ei luba inimesi tööd teha?" (L. Johanson, 
stp: Varemalt lubasite, pärast tahts i te 
kahe nädala jooksul likvideerida. Oleks 
võinud seda pikkamisi teha!) Ongi pikka
misi tehtud, aga just sellepärast teie valitsust süü-
distategi. Kui töölised ise looksid omale kindla 
korralduse, kui neil oleksid eeskujulikud ameti-
ühisused, kellega saab asjalikult kõneleda, kes 

ei tee demagoogiat ja kes ei ole äärmiste olluste 
kihutustöö mõju all, siis oleks töölisklassü nii 
mõnigi võit juba praegu käes. (Vahelhüüe 
pahemalt poolt.) Ei, teie olete mind mää
rinud aastate jooksul, ma ei mõtlegi teie hulka 
tulla. (Vahelhüüe.) No ega teie sellepärast 
tervet tööerakonda ei ole saanud maha teha, kui 
teie mind olete mustanud. 

Siis õpilaste küsimus. Ma arvan, et nii 
selle asja peale vaadata ei saa, nagu oleks tahe
tud või tahetakse praegu õpilasi, noori inimesi, 
tööstusettevõtjate, vabrikantide võimusesse 
anda, et viimased võivad õpilastega teha, mis 
tahavad. See on õige tõsine küsimus. Igalaste-
vanem seisab praegusel ajal küsimuse ees, kui
das saab lastele tööd õpetada ja tööd leida. See 
ei ole kaugeltki lihtne ja kerge asi. Siin tuleb 
kindlasti seaduserikkumisi ette, ja neid on raske 
ära hoida^ sest ei ole ju võimalik politseid iga 
alaealise järelvalvajaks panna. Ja mis saab siin 
ministeerium või mõni teine ametkond teha, 
kui siin ja seal mõni alaealine töötab; alaeali
sed võivad juhuslikkudel töödel mitmel pool 
töötada, selles ei saa neid keegi takistada. Ja 
mis õieti saadakse sellega kätte, kui tööõppi-
mine alaealistele korralikkudes ettevõtetes ära 
kaotatakse, kuna nad selle tagajärjel juhus
likkudel töödel käima hakkavad. Kas on see 
parem? Kui tegelik elu sunnib inimesi nii 
noorelt tööl käima, siis peab jällegi vaatama, 
kas omalajal ei ole vigu tehtud, mida nüüd 
ehk võiks parandada. 

Teie ütlete, et töölisi ei võeta kuulda. Nii 
see ei ole. Ma mäletan nii mitmel puhul peetud 
läbirääkimisi töölistega ja mul tuleb väga sel
gesti meelde üks koosolek, kus töölised mitte 
niisuguste ütelustega ja lööklausetega välja ei 
tulnud, nagu omalajal, mil kommunistlikud 
ässitajad täielikud „töölisliikumise" peremehed 
olid. Kuna ennemalt oli iga ettevõtja tööliste 
meelest „vereimeja", ja ettevõtja omalt poolt 
vaatas töölise peäle kui kurjategija peale, kel
lel mõttes ainult tahtmine vabrikuid põletama 
hakata, missuguse meeleolu juures iseenesest 
mõista võimatu oli midagi kätte saada, võidi 
sel koosolekul, kus mõlemad pooled viisakad 
olid, kuigi seal iseäralikke otsekoheseid taga
järgi ei saavutatud, ühemeelselt deklareerida, 
kui asjalikult kõneldakse, võidakse kätte saada 
vähemalt teadmistki, et praegusel momendil 
ei saa midagi ära teha. Vähemalt see selgus 
saadi siis kätte. (J. Väin, stp: Vahest saab 
ka nii kätte, et tehakse ära kõik, aga pä
rast ei täideta.) 

Mis hoolekandesse puutub, siis arvan ma, 
et vahest viimasel aastal ei ole küll suurt midagi 
ära tehtud. Üldiselt aga, hoolimata meie suur
test raskustest, on Eesti riik mõne üksiku aasta 
vältel hoolekande alal hiigla töö ära teinud. 
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(Töö-hoolekandeminister J. Masing: 
Väga õige.) Niipalju ei ole suutnud sellel 
alal korda saata isegi vanemad riigid, liiategi 
nii lühikese aja jooksul. Muidugi, see töö oli 
tarvilik, meil ei olnud teist pääseteed. Hulk 
lapsi, nii rinnalapsi kui ka suuremaid, oleks 
saatuse hooleks jäänud, ja need ei oleks täna
päev enam elavate nimekirjas seisnud, kui töö-
hoolekandeministeerium ei oleks lastekodude, 
suvekoloniide jne. asutamisele asunud. See 
töö — tema vastu on küll vaieldud, isegi hukka 
mõistetud — mina ütlen, see töö oli tarvilik 
ja see saab ikkagi head vilja kandma. 

Juhataja M. Martna: Kuulutan vee-
randtunnilise vaheaja. 

Vaheaeg algab kell 12. 

Pärast vaheaega jätkub koosolekkell 12.20 m. 

Koosolekut juhatab abiesimees M.Martna. 

Sekretäri kohal abisekretär O. Liigand. 

6. Riigikogu JuhatajaM. Martna: 
järgmise koos- Koosolek kestab edasi. 

oleku aja ja päe- Sõna on juhatuse liikmel 
vakorra kind- Penno'1. 

laksmääramine. 

Abiesimees R. Penno: Juhatuse nimel 
teen ettepaneku, täna kell 5 p. 1. Riigikogu koos
olek ära pidada, päevakorda võttes: 

1) Eesti vabariigi kulude ja tulude eelarve 
1927./1928. a. — II lugemisel. 

2) Maavolikogude kodukorra muutmise 
seadus — omavalitsuse komisjoni ettepanek. 

3) Riigiteenijate haiguskindlustusseadus — 
II lugemisel. 

Muuseas, kui eelarvega peaks läbi jõutama 
käesoleval koosolekul II lugemisel, siis tuleb 
ta loomulikult õhtul III lugemisele. Kui aga 
ei jõua, siis juhatus kavatseb õhtul, pärast eel
arve II lugemisel vastuvõtmist, määrata veel 
kolmas koosolek, kui selleks aega jätkub. 

Peale selle on juhatusel kavatsus pidada 
homme kaks koosolekut — hommikul ja õhtul, 
mõlemad eelarve arutamiseks. Siis kanduks 
kodukorras ettenähtud arupärimis-koosolek 
reedese päeva peale. Kui aga homme neil 
kahel koosolekul eelarvet vastu ei jõutaks võtta, 
siis oleks reedehommikune koosolek veel eel
arve arutamiseks määratud, kuna õhtusel koos
olekul tuleksid arupärimised. 

JuhatajaM.Martna: (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek vastu 
võetud. 

7. Eesti vaba- B. Eilman(stp): Väga 
riigi kulude ja austatud Riigikogu liik-

tulude eelarve med! Töö-hoolekand^mi-
1927./1928. aas- nister omas kõnes tähendas, 
taks — II luge- et selle ministeeriumi üles-
misel. (Punkt annetesse kuuluda ainult 

5. järg.) tervise ja hoolekande järel
valve. (Töö-hoolekande 

minister J. Masing: Töökaitse ka!) Mina 
Teie kõnest ei saanud seda aru. Sellega tahab 
minister välja paista lasta, nagu töökaitse ei kuu-
lukski töö-hoolekandeministeeriumi alla. ( T ö ö-
hoolekandeminister J. M a s i n g : Teie 
ei saanud minust aru.) Ja mulle ka paistab, 
et see tõesti nõnda on, et töö-hoolekandeminis-
teerium on lõpetanud töökaitseseaduste järel
valve ning tööliste töökaitse. Seda näitab meile 
terve rida ettetulnud juhtumisi tööstusette-
võtetes, iseäranis kui tähele panna neid väär-
nähtusi,mis ettevõtjad selle puuduliku järelvalve 
tagajärjel toime pannud. Kui tööline, võin 
tähendada, et meie töökaitseseadused on väga 
puudulikud, need seadused on päritud vanast 
Vene ajast, ja meie teame, et need seadused esi
meses joones ei kaitse tööliste huvisid, 
vaid et nad oma kaitse alla võtavad tööstuse 
ettevõtjad ja annavad ettevõtjatele võimalusi 
tööliste ekspluateerimiseks. Need seadused 
maksavad meil. Neis on küll mõnesuguseid 
parandusi tehtud, kuid need ei ole nimetamise 
väärt ja ei ole ka tööliste olukorda kuidagi 
viisi parandada aidanud. Tööline on praegusel 
korral täiesti kaitseta, kuigi öeldakse, et tema 
kaitseks on teatavad töökaitseseadused olemas. 
Kui tööline pöörab ettevõtja poole selleks, et 
lahendada ebaõiglast vahekorda, siis ettevõtja, 
selle asemel, et seda vahekorda lahendada, 
teatab töölisele, et ta võib kahe nädala pärast 
endale uue koha otsida, sest teda enese juures 
enam ei vaja. Pöörab tööline töökaitsekomis-
sari poole, siis seletab viimane, et tema võim
konda ei kuulu vahekorra lahendamine töölise 
ja ettevõtja vahel, see olla kokkuleppe asi. 
Pöörab tööline töö-hoolekandeministeeriu-
misse, et sealt enesele kaitset leida, siis ka 
sealt ei leia ta enesele kaitset, ja see on arusaa
dav, sest härra minister ütleb otsekohe välja, 
et meie ülesannetesse puutub ainult tervishoiu 
ja hoolekande järelvalve. (Töö-hoolekande-
minister J. Masing: See on moonuta
mine!) Ma ei moonuta. Ma sain Teist nii
viisi aru. (Töö-hoolekandeminister J. 
Masing: Peaasjalikult tervishoid!) Teie, 
härra minister, saate töökaitsest niiviisi aru, et 
kui mingisuguse rihma või hammasratta juures 
puudub kaitsja ja seda hakatakse tegema, siis 
on see töökaitse. Mina saan töökaitsest nii
viisi aru, et ministeerium peab ka selle järele 
valvama, et ettevõtja ei käiks töölistega üle-
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kohtuselt ümber. ( T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s -
ter J. M a s i n g : M i n a saan ka n õ n d a aru.) 
Aga Teie ei ole seda teinud. (Töö-hoo lekan-
d e m i n i s t e r J. M a s i n g : M i d a ma p o l e 
t e inud? ) On juhtumisi olnud, kus tööliste-
vanematega ettevõtjad ei arvesta, vaid ironi
seerivalt ja pilkavalt juhatavad neid asutuste 
poole, kes töökaitseseaduse järelvalvet teos
tama peaksid, „et pöörake sinna poole, küll 
seal teid aidatakse". Minnakse töökaitsekomis-
saride poole, siis ütlevad töökaitsekomis-
sarid, nagu näiteks härra Kaarna ajal, et 
mis siin teha, meie teame väga hästi, et ette
võtja on neist ja neist seadustest mööda läinud, 
meie teame, et seadusest möödaminemise eest 
tuleb neid karistada. Aga vaadake, meie ei 
saa seda teha sellepärast, et see leivatükk, mida 
meie teenime, võetakse meilt ära, sest ette
võtja, keda meie karistame, pöörab ministri 
poole, minister nõuab andmed välja, annab 
ettevõtjale õiguse ja ütleb: „Enne kui karis
tate, peate mulle teatama." ( T ö ö - h o o l e k a n d e -
m i n i s t e r J. M a s i n g : S a r n a s t asja ei o le 
o lnud , v ä h e m a l t minu a m e t i s o l e m i s e 
ajal!) Ma ei räägi Teie ametisolemise ajast, 
vaid see on juhtunud ennemalt. See teguviis on 
nüüd niisuguse seisukorra loonud, mis ette
võtjatele annab suured õigused. Alles hilja
aegu oli juhtumine Trummi tikuvabrikus, kus 
tööettevõtja või direktor, kes ta oli, ei ole mul 
täpselt meeles, pani omavoliliselt maksma 
korra, mille järgi töölised pühade-eelsetel päe
vadel pidid tegema kella kolmeni tööd, see on 
nagu harilikul tööpäeval. Töölised ei pidanud 
seda õigeks, pöörasid vanema, kui esitaja poole, 
see asus asja lahendama. Kuid tagajärg oli, et 
ettevõtja vanemale teatas, et tema koht ei ole 
selles ettevõttes ja ta lastakse lahti. Vanem 
pööras tööinspektori poole ja pärast minis
teeriumi poole, seal öeldi talle, et see on ette
võtja eraasi, katsugu ise omavahel kokku lep
pida. Vanem läheb sellejärele uuesti ettevõtja 
juurde, kuid ettevõtja üdeb, et ta jääb oma 
seisukoha juurde kindlaks ja sellest ei loobu. 
Sellest on näha, kuidas ettevõtjad töölistega 
ümber käivad. Siin puudutas rkl. härra Kaarna 
küsimust, et kõiges selles, et tööliste seisu
kord nõnda halb on, on töölised ise süüdi, 
et nad organiseerimata, et nende hulgas valit
seb ükskõiksus, et nad sagedasti minna äär
mustesse, seavad üles niisugused nõudmised, 
mis ei ole millekski muuks, kui ainult mingi
suguseks üleskihutuseks. (T. K a l b u s , töer: 
N e m a d a r m a s t a v a d s a t t u d a ä ä r m u s t e 
mõju alla.) Ma julgeksin siitkohalt mõne 
asjaolu peale tähelepanu juhtida. Et tööliste 
organisatsioonid meil nõrgad ja ametiühisus-
lik liikumine niihästi kui välja surnud on, siis 
mitte tööliste süü läbi, vaid meie praeguse 

olukorra tagajärjel. Ei ole vist seda aastat 
mööda läinud, kus töölised ei ole üht või teist 
viisi vapustust üle elanud. (Chr. K a a r n a , 
töer: K u i t ö ö l i s t e o r g a n i s a t s i o o n sat
t u s õ ige t e s se kä t e s se , si is s egas i t e va
he le ja nad s a t t u s i d va l e rööbas t e s se . ) 
Härra Kaarna, kui Teie nõnda arvate, siis 
kõigepealt tahan öelda: laske töölisi ise omi 
asju ajada. (J. Soo ts , põl: Aga nad ei 
oska.) Härra Soots, ütleksin Teile, et selleks 
peaks meie kaitsepolitseile ettekirjutuse tegema, 
et sealt omi agente ei saadetaks töölisorgani
satsioonidesse töölisi üles kihutama. Neid 
juhtumisi on tööliste poolt palju registreeri
tud. (J. Soots , põl: K u i asi õige on, s i is 
võ ib seda ava l i ku l t ajada.) Teie agendid 
on need, kes avalikkuse eest kisuvad töölisi 
põranda alla, et neist ohvreid leida. (O. G u s 
t avson , stp: Miks t e ie s a a d a t e oma 
M i h k a l a i ' d n e i d asju ajama. — J. Soots , 
põl: T e i e s õ b r a d on Mihka la id . ) Tule
tame meelde 1920. a. palgavõitlust. Ei saa 
vist keegi öelda, et palgavõitlus 1920. a. oli 
ette võetud selleks, et riiki kukutada, see palga
võitlus oli ette võetud vaid selleks, et tööliste 
olukorda parandada. Tookord oli mul juhus 
selle liikumise eesotsas seista, pidada läbirää
kimisi Vabariigi Valitsusega. Valitsuse poolt, 
nagu mäletan, määrati komisjon, kes pidi 
läbi vaatama tööliste organisatsioonide poolt 
ülesseatud nõudmised. Valitsuse poolt moo
dustatud komisjon vaatas need nõudmised 
läbi ja leidis, et need nõudmised liialdatud 
ei ole, vaid on igapidi õigustatud. Valitsuse 
ringkondades oli märgata, et taheti töölistele 
vastu tulla, aga seal astusid ettevõtjad oma 
vabrikantide ühisusega vahele ja seadsid üles 
kindla nõude, et valitsus ei tohi järeleandmisele 
minna. Sellest peale muutus valitsuse seisu
koht tööliste nõudmise suhtes vastupidiseks, 
ja selle tagajärg oli see, et mõne aja pärast 
tööliste organisatsioonid suluti, nende tege
lased areteeriti, anti sõjaväljakohtu alla, ja 
saadeti ühes teiste töölistega maalt välja isegi 
neid töölisi, keda kohtud õigeks mõistsid. 

Võtame kas või viimase läinud aasta pal
kade nõudmise. Töölised pöörasid valitsuse 
ja ka töö-hoolekandeministeeriumi poole, et 
kutsutaks kokku komisjon tööliste palkade 
lahendamiseks. Komisjon kutsuti kokku, aga 
meie teame, et valitsus, kes ükskõikselt 
selle peale vaatas, andis jämeda otsa ettevõt
jate kätte, kes palgaküsimuse oma huvides ka 
teostasid. Mulle paistab, et see ütelus, mida 
väljendas rkl. härra Kaarna, et kui töölistel 
oleksid elujõulised ametiühisused, siis oleks 
nende seisukord palju kindlam — on õige. 
Aga siin see sõna „oleks" ongi sarnane, mis 
kõigele kriipsu peäle tõmbab. Meil ei ole 
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praegu elujõulisi ametiühisusi, neid ei lasta 
elujõulisteks saada. Võib olla olete ajakirjan
dusest lugenud, missuguste raskustega on 
tulnud töölistel võidelda., kui nad oma ameti-
ühisuste põhikirju tahtsid registreerida. Põhi
kirjade registreerimisel ei ole vastu tuldud, 
vaid otse vastupidi, otsitakse sihilikult vigu, 
et aga põhikirjad tagasi lükata. See nähtus 
on tööliste peale väga raskelt mõjunud, on 
neilt tahte — põhikirju registreerida — ära võt
nud, sest nad on jõudnud otsusele, et siin on 
valitsemas olukord, kus töölistele ei ole luba
tud oma seisukorra parandamiseks midagi 
ette võtta, vaid see on lubatud ainult ühele, 
nimelt kodanlikule kihile. Edasi teame meie, 
et neid õnnelikke, kelle põhikirjad registree
riti ja kes praegu tegutsevad, ei ole ka rahule 
jäetud, vaid on märgata neisse sissetungimist 
selleks, et alanud tegevust juba algidus puruks 
lüüa. Mitmel korral on esitatud Riigikogu 
kõnetoolilt Vabariigi Valitsusele küsimisi sule
tud ametiühisuste varanduste kohta. On küsi
tud, mis mõtleb Vabariigi Valitsus teha endiste 
ametiühisuste varandustega, kas kavatseb neid 
anda praegutekkinud ametiühisustele üle või 
mitte. Kuid asi ei nihku kaugemale. Läinud 
aasta 5. augustil pööras metallitööliste ameti-
ühisus siseministri poole palvega, et antaks 
üle sulutud metallitööliste ametiühisuse varan
dused. Töölised on majanduslikult raskes 
seisukorras, neil ei ole lauda, tooli ega sule
pead, rahapuudusel pole võimalik neid osta, 
kuid meil on varandused olemas, millised on 
kellegi hoole alla antud. See varandus on töö
liste näljapennidega kokku kogutud, andke 
neile see katte, et nemad saaksid tegutsema 
hakata. — Kuni tänapäevani ei ole sellest üle
andmisest kippu ega kõppu kuulda. Töölised 
ei tea, mis nende varandusega on tehtud ja 
kas nad selle üldse kätte saavad. 

Kui öeldakse, et töölised ise olevat süüdi 
selles, siis on see täiesti ülekohtune ja ei 
vääri kuidagi usaldust. 

J. Mürk (mo): Austatud Riigikogu liik
med! Tööpuuduse juures peatudes tähendas 
härra Kaarna, et ehituse toetuslaenu andmine 
linnadele ei olevat soovitav, seda tulevat maale 
juhtida. Sel puhul, kui seda linna juhitakse, 
sünnitaks viimane linnades rohkem tööpuudust. 
Ei saa selle vastu vaielda, et see tõsi ei ole. 
Kui vaatame praegust olukorda, siis näeme, et 
maalt inimesed linna tulevad. Mis on siis 
põhjuseks, mispärast linna püütakse tulla? 
Kas on linnas midagi õitsevat äri või tööstust? 
Seda ometi keegi kinnitada ei saa, sest meie 
teame, et sarnast olemas pole. Kui vaatame 
andmeid, siis näeme, et 1922. a. saadik rahva-
lugemise andmete põhjal oli linnades 261.487 

inimest, 1. jaanuarist 1927. a. — 294.268 ini
mest, tähendab nelja aastaga on linnadesse 
inimesi juurde tulnud 32.581. Seda ei saa 
põhjendada sellega, kui öeldakse, et linnades 
on rahva juurdekasv tulnud meie rahva juurde
kasvu üldarvu põhjal. Aga kui meie vaatame, 
mis need andmed selle 4 aasta jooksul sele
tavad, siis näeme, et rahva juurdekasv sel 
ajal vast kõigest 10 tuhat on olnud, ja seegi 
ainult maa arvel. Ja nõnda näeme meie, et 
inimesed tulevad maalt linna ja loodavad 
tööd saada, aga ometi teame, et tööd linnas 
ei ole. Mis on aga põhjuseks, et inimesed 
maalt linna tulevad, mida püüavad nad lin
nast otsida ? Selle põhjuseks võime alla kriip
sutada, et inimestel on maal elukorterite 
puudus, paljud korterid on hävitatud. Mõi
sate kruntide peal oli omalajal väga palju 
hooneid, kus inimesed elasid, aga nüüd on 
mõisad ära jagatud üksikute omanikkude katte, 
ja arusaadavalt püüavad need omanikud hoo
neid oma kätte saada, sealseid elanikke välja 
ajades. See on praegu maal üheks suureks 
puuduseks ja selle vastu pole siiamaani tõsiselt 
võideldud. 

Juhataja M. Martna: Härra kõneleja, 
ma leian, et see on väga nõrgalt ühenduses 
töö-hoolekandeministeeriumiga. 

J. Mürk (mo): Edasi minnes pean ütlema 
töö-hoolekandeministeeriumi juures peatudes, 
et kui nüüd seletatakse, et ei ole soovitav lin
nadele korterite ehitamiseks mingisugust toe
tuslaenu anda, siis see ometi peaks olema ühen
duses meie töö-hoolekandeministeeriumi eel
arve arutamisega. Omalajal, kui see summa 
üles võeti töö-hoolekandeministeeriumi eel
arvesse, siis tähendas selleaegne töö-hoole-
kandeminister Tief, et seda on ta üles võt
nud sellepärast, et linnades, eestkätt Tallin
nas, puuduvad vaesematel kodanikkudel kor
terid. Kui meie lähemalt vaatame korteri-
olusid linnades, siis näeme, et korterid on ka 
300-kuni 400-margalisi, aga peame ütlema, et 
Tallinnas on hulk niisuguseid inimesi, kes ka 
seda raha maksta ei suuda. (Vahelhüüe.) 

Kas kortereid vähe või palju on räägime 
siis, kui see kõne alla tuleb. Kui aga vaadata 
seda seisukorda, et kas on loomulik, kui ini
mesed linnadesse tulevad ja siin ometi ära
elamise võimalused puuduvad, siis peab ütlema, 
et see loomulik ei ole. See summa, mis siin 
üles võetud, kui seda tahetakse maale juhtida 
elukorterite ehitamiseks — ja tõesti suurema
test linnadest, näiteks Narva, Tartu, kus 
ometi tööd ei ole, kus näeme, et inimestearv 
seal kasvab, sealt peaks inimesi maale juhtima, 
siis võib seda soovitada. Usun, et seda lühi-
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kese ajaga ei suudeta teha. Seni kuni see läbi 
viiakse peaks võimaldatama linnadele nii
palju vastutulekut, et vaestel inimestel või
malik oleks kortereid saada. 

Edasi, kui vaatame praegust töö-hoole-
kandeministeeriumi eelarvet, siis peab imes
tama, et seal ei ole mingisugust summat ette 
nähtud selleks, et linnades korteriolusid paran
dada. (Chr. Kaarna, töer: Härra Mürk, 
mis need inimesed seal korteri tes tee
vad?) Noh, vaadake, Teie arvate, et korte
reid on palju, aga Teie oma ringkonnad, Teie 
oma rühma inimesed kirjutavad, et kortereid 
ei olevat. (Chr. Kaarna, töer: Ma küsisin, 
mis nad teevad seal? Neil pole ju seal 
midagi peale hakata.) Jah, see on tõsi. 

Aga kui meie nüüd vaatame, siis kuuleme 
sageli öeldavat, et üüriseadust ei tohi kaotada, 
tema peab alles jääma. Korteritest on puudus, 
aga töö-hoolekandeministeerium, kelle üles
anne on ometi inimeste tervishoiu eest hoolit
seda ja neile ulualust muretseda, aga seal 
mingisugust summat selleks ei leidu. Ometi 
teame, et nende summade eest, mis ehituslae
nu näol anti, on rohkem kortereid keskkihi 
jaoks ehitatud. Meie vaeste inimeste jaoks 
neid aga ei ole, ning neile ei ole mingil 
moel vastu tuldud. (Vahe lhüüded pahe
malt poolt.) Teie mõtlete, et vaeste eest 
hoolitsejad peavad olema need majaomanikud, 
kellel praegusel korral majad on. Usun, et siin 
ei ole riiklikust seisukohast vaadates asi mitte 
niisugune. Siin peab arvesse võtma seda, et 
ehituslaenuga uute majade ehitamise tagajär
jel on linnades, eestkätt aga Tallinnas, vaesed 
inimesed korterita jäänud, vaestele kodanik
kudele ei ole kortereid ehitatud, mitmel pool 
on töövõimalused ära võetud. Et nüüd neile 
kuidagi viisi vastutulekut näidatud ei ole, 
siis peaks neile kortereid muretsetama. (Chr. 
Kaarna , töer: M i s s u g u s e i d vaeseid?) 
Kui Teie usute, et neid olemas ei ole, siis 
pöörake Tallinna linna hoolekande osakonna 
poole, siis näete. (Chr. Kaarna , töer: M a 
küsin , m i s s u g u s e i d vaeseid?) Ikka 
inimesi! Mina olen öelnud, et inimesed, kel
lel sissetulekut pole, ei saa omale korterit 
muretseda. Neile peaks eestkätt kortereid 
muretsetama. Omalajal oli see võimalik, kui 
olid vahekorrad teised. Praeguste vahekor
dade juures pole neil inimestel korterit olemas. 
Sellepärast usun mina, et see toetuslaen, mille 
töö-hoolekandeminister eelarvesse sisse võt
tis, see võeti selles mõttes, et seda just anda 
suuremalt osalt Tallinna linnale sarnaste kor
terite ehitamiseks. Seda põhjendas töö-hoole
kandeminister üüriseaduse komisjonis. Kuid 
nüüd nagu näha on see summa viidud ope
ratsiooni fondide alla, on isegi tema nimetus 

muudetud, ja nüüd on arvamine, et see maale 
anda. Kui kavatsetakse see maale anda, selle 
vastu mina ei vaidle, ütlen otsekohe, et meie 
linnad ei suuda neid inimesi üleval pidada, 
kes siia on aastate jooksul kogunud. Neid 
tuleks maale juhtida, et seal ülespidamist 
leida. Kui vaatame seda, kuidas sügisel ini
meste arv linnades juurde kasvab, siis näeme, 
et novembri-, detsembrikuudel tuleb Tallinna 
5.000 inimest juurde, need inimesed tulevad 
kõik linnast tööd otsima. 

Juha ta j a M. Martna: Kui üüriseadus 
kõne alla tuleb, siis võib sellest kõnelda. 

J. Mürk (mo): Mina igatahes kriipsutan 
seda alla, et see ehituslaen, mis meil pärast 
operatsiooni fondide juures on, et see on lin
nadele tarvilik, kuid siiski rahva ärahoidmiseks 
linnadest peab maale ka suuremaid summa
sid andma. 

Juha t a j a M. M a r t n a : Sõna on fakti
liseks märkuseks rkl. Sternfeldfil. 

A. S t e r n f e l d t (krst): Mina ei olnud 
härra Johanson'i kõne ajal saalis koosolekul, 
aga nagu stenogrammist näen, on tema asja
olu nõnda kirjeldanud, et üks kristlane sotsiaal
komisjonis alati põhjendavat oma ettepane
kuid sellega, nagu oleks tema mõne ministri 
või valitsuse liikmega rääkinud ja need oleksid 
temale soovitanud komisjonis niisuguseid ette
panekuid läbi viia, mis nad ise ei julge seadus
eelnõus avaldada. 

Mina teatan siit, et mina olen küll nii 
mõnegi valitsuse liikmega rääkinud, et mõne 
seaduseelnõu kohta selgusele jõuda. Aga 
ei töö-hoolekandeminister, ega ükski teine 
valitsuse liige ei ole mind volitanud selleks, 
et midagi läbi viia, mida vastavas seaduses 
pole, nagu härra Johanson siin on kirjeldanud. 
Mina näen oma ülesannet siin selles, et ma iga 
Riigikogu liikmega, kui ka valitsuse liikmega 
räägin, kui mõnes küsimuses tahan selgusele 
jõuda. Aga ei ole mind keegi tarvitanud selleks, 
et minu kaudu oma kavatsusi läbi viia, mida 
ta ise ei julge avaldada. 

J. Klesment (stp): Härra töö-hoolekan
deminister ütles, et töö-hoolekandeministee
rium tööliste ja tööandjate vahekordade kor
raldamisel Narva Kreenholmis ja mujal vastu 
tulla ei suuda. Ma tähendaksin siin, et 
see asi siiski nü ei ole, vaid valitsusel ja 
töö-hoolekandemimsteeriumil siiski võimalusi 
on oma mõju maksma panna. Seda näitab ju 
ka see, et eelmine Vabariigi Valitsus 1. oktoob
ril 1926. a. palga alammäärad maksma pani. 
Seda võis ometi valitsus teha ja saadi siin palga-
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tariife maksma panna. See võeti ette selleks, et 
tööliste olukorda parandada. Kui tegelikult 
aga teistsugused tagajärjed nähtavale tulid, 
ja kui meie nende vastupidiste tagajärgede 
peale tähelepanu oleme juhtinud, siis on valit
suse esitaja, endine töö-hoolekandeminister 
Tief, alati seletada püüdnud, et ikkagi on valit
susel korda läinud tööliste olukorda parandada. 
Missugused need 1. oktoobri tööliste palga
olude „parandused" on, on nüüd igatahes 
igale selge. Näiteks Narvas hakkasid töölised 
palju vähem palka saama, kuna natuuras antud 
palgaosa ümber arvatakse turuhindade peale 
ja see palgast maha arvatakse. Sellepärast on 
Narva töölised pööranud töö-hoolekandeminis-
teeriumi poole palvega — palga alammäära kok
kulepet muuta, vähemalt nii, et tööliste pal
gad samasse seisukorda viiakse, kui nad olid 
enne 1. oktoobrit. Kuivõrd halb meie tööliste 
olukord üldse on, see peaks olema selge ka 
töö-hoolekandeministrile. Et tööliste olukord 
pärast valitsuse poolt algatatud palkade nor
meerimist osa tööliste juures veel halvemaks 
muutunud kui enne, siis on töölised ometi 
Õigustatud nõudma ministeeriumilt vähemalt 
endise olukorra jaluleseadmist. Selle läbivii
miseks on valitsusel ka seaduslik alus, sest on 
meü ju 1919. a. vastuvõetud seadus, mille 
järgi valitsusel õigus on tööliste palku regu
leerida. See seadus ei ole muudetud, selle 
järgi võib käia. Ja kui valitsus seda seadust 
küllaldaseks ei pea, siis on tal ometi võimalik 
pöörata seadusandliku kogu, Riigikogu, poole, 
et vastav seadus vastu võetaks ja valitsusele 
vastavad õigused antaks. Kuid seda ei ole 
valitsus teinud. Kui opositsiooni poolt, meie 
rühma poolt vastav seaduseelnõu esitati, siis 
ei ole valitsus selle seaduse poolt olnud, ei 
ole seaduse kohta parandusi teinud, vaid valit
sus oli see, kes selle seaduse kohta tagasilük
kamise ettepaneku tegi, milline ettepanek 
arvatavasti valitsusrühmade poolt vastuvõt
mist leiab ja seaduseelnõu Riigikogus tagasi 
lükatakse. Valitsus ei ole sugugi niisuguses 
olukorras, et ta midagi teha ei saa, — 
kui ta tahab, siis ta saab. 

Kui meil sarnane poliitiline joon minis
teeriumides valitseb, et tööliste jaoks ei ole 
tarvis midagi ette võtta, siis öeldagu see 
otsekohe välja, aga ärgu öeldagu, et ei saa 
midagi teha, — see ei ole õige. Valitsusel on 
võimalus ka tööliste kasuks midagi ette võtta, 
kuigi keegi ei eita, et see kerge ei ole, arvesse 
võttes meie tööstuse kriisi ja teisi asjaolusid. 
Kuid mingisuguse väljapääsetee peab meie 
valitsus leidma, muidu võib meie töölisklass 
välja surra. 

Siis tööpuuduse asjas. Siin kõneldi rkl. 
Kaarna' ja teiste poolt tööpuudusest, ja töö-

hoolekandeminister ütles, et ministeerium jäl
legi midagi teha ei saavat, temal ei olevat vas
tavat organi, ta võivat ainult andmeid koguda. 
Mis see siis õieti on? Kui töö-hoolekande-
ministeeriumi peale on pandud tööpuuduse 
vastu võitlemine, siis saan ma sellest nii aru, 
et laiemas ulatuses ministeeriumis tulevad 
vastavad kavad kokku seada, valitsusele vas
tavad ettepanekud teha, et tööpuudus kaoks. 
Ja kui tööpuudust ei suudeta kaotada, siis 
tuleb töötatöölistele teisiti võimaldada ära
elamist. Kuid meil ei ole sellel alal palju teh
tud. Mind huvitas küsimus, palju meil tööta-
töölisi on, esitasin töö-hoolekandeministrile sel
lekohase küsimise, härra minister ei vastanud 
sellele küsimisele. Tähendab töö-hoolekande-
ministeeriumil ei ole andmeid. Ei ole mingisugu
seid andmeid selle kohta, kuipalju inimesi ilma 
tööta on. Sarnane poliitika ei ole korralik, vaid 
siin on tarvis sootuks teisiti talitada. Ei või öelda, 
et ministeerium ei saa midagi teha, vaid siin 
võiks öelda, et ministeerium ei taha midagi 
teha. Kui tahetakse, siis saadakse midagi korda 
saata. Minul ei ole põhjust endiste valitsuste 
töö-hoolekandeministrile meelitusi öelda, kuid 
ei saa tähendamata jätta, et töö-hoolekande
minister härra Kaarna' tegevuses siiski rohkem 
tahtmist märgata oli kui tänavu aastal. Ei saa 
seda salata, et endine kord märksa parem oli 
kui praegune. Praegu ei teatagi, missugune 
kord kuskil valitseb. Mina esitasin kord Vaba
riigi Valitsusele küsimise sel puhul, kui Aseri 
tsemendivabrik seisma jäi, et mispärast ta 
seisab, mis selle põhjuseks on, mis kavatse
takse töötajäänud tööliste heaks ette võtta, 
siis ütles töö-hoolekandeminister, et tema ei 
teagi, et Aseri vabrik seisab. Mis jaoks siis 
selle ministeeriumi aparaat õieti tegutseb, kui 
ta ei teagi, mis kuskil sünnib, ja kas üks või 
teine vabrik käib või seisab. See näitab, et 
siin ei ole asjaajamine korras. 

Siis veel tahaksin peatuda ühe korralduse 
juures, mis hiljuti ette võeti ühes teiste suu
remate ümberkorraldustega töö-hoolekande-
ministeeriumis. See on meie tööinspektsiooni 
küsimus. Ma ei taha peatuda töökaitsekomis-
saride nime muutmise juures, see on kõrva
line asi. Ma peatun korralduse juures, millega 
tööinspektorite kompetentsist ära võetud töö
konfliktide lahendamine tööliste ja ettevõt
jate vahel. Peab tähendama, et endised töö-
kaitsekomissarid suutsid tsiviilvahekordade 
lahendamisel tööliste ja tööandjate vahel palju 
korda saata. Tekivad ju tööliste ja töösturite 
vahel ikkagi mõnesugused konfliktid, neid pidid 
siis töökaitsekomissarid lahendama. Neid 
asju ajasid töökaitsekomissarid võrdlemisi edu
kalt, ja paljud töölised said oma asjad ära 
lahendada töökaitsekomissari poole pööramise 
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teel, ilma et tülikat kohtuprotsessi oleks tar
vis olnud alata. (Vahelhüüe Chr. Kaarna, 
töer poolt.) Igatahes praegu on olukord palju 
halvemaks muutunud, kui siis, kus need küsi
mused komissaride poolt lahendati. Küsimust 
saab muidugi paremini lahendada, kui vastavad 
erikohtud korda seatakse, kuid seni ei ole neid 
ellu kutsutud ja ei ole vastavat seaduseelnõu 
esitatud. Meile on selge, et sarnane vahemehe-
instituut, nagu tsiviilasjades kokkuleppe leid
mine töökaitsekomissari vaheltsobitusel, ei ole 
lõpusamm, vaid kui kokku ei lepita, siis peab 
ikkagi kohtusse minema. Tuleksid vastavad 
töökohtud asutada, kus kiiremini ja lihtsusta
tud protsessi korras leiaksid lahendamist töö
konfliktid. Kuid ma ei ole kuulnud, et töö-
hoolekandeministeeriumi ringkondades oleks 
kavatsusi olnud vastavaid kohtuid sisse seada. 
(A. Mõttus, töer: Väga kahju, et ei ole 
kuulnud. Algatus on sealt tulnud.) 
On olemas? Siis on väga rõõmustav. 

Härra minister ütles, et töö-hoolekande-
ministeerium ei olevat õieti korraldatud, ei 
vastavat oma nimele, et terve see organisat
sioon ei olevat täiesti korras. Kui see nii on, 
ja kui see härra ministri arvamine, siis korral
datagu seda aparaati ometi, valitsus pangu 
tema peale vastavad ülesanded. Kui seadused 
puuduvad, siis antagu selleks seadused. Asja 
on tarvis korraldada ja otstarbekohaselt korral
dada. Seda võib ja peab tegema aga valitsus, 
loomulikult mitte opositsioon. 

K. Tonkman (põl): Austatud Riigi
kogu liikmed! Käesoleval aastal peatuti Riigi
kogus töö-hoolekandeministeeriumi eelarve juu
res rohkem, kui seda eelmistel aastatel märgata 
on olnud. Ja seda ka täiesti arusaadavatel 
põhjustel. On tunda igalpool, nii linnas kui 
maal, puudust ja häda rahva elu küljes. Elu 
on raske, ei ole kerge kuskil, ei maal ega lin
nas. Ja kui töö-hoolekandeministeeriumi eel
arve arutamise puhul rahvasaadikud seda 
küsimust puudutasid, siis on see rõõmustav 
nähtus, et nende küsimuste, mis nii teravad 
on, nende lahendamisele asutakse. Kui ühelt 
poolt kuulata härrade sotsialistide kõnesid, 
siis kõlab ikka sama toon vastu, — meil ei 
ole, meile ei anta, peaks rohkem saama, peaks 
rohkem andma. Sotsialistidel ei ole mingit 
kaugemaleulatavat programmi. Ülevaate teh
tud töö üle andis endine töö-hoolekande-
minister tänasel koosolekul, kus palju tõtt 
kuulsime. Meil on töö-hoolekande alal rohkem 
ära tehtud, kui seda suudeti loota vast 8 aastat 
tagasi. Kui vaadata hoolekandeasutusi ja 
hoolekandekoole, mis ehitatud 8 aasta jook
sul, ja kui vaadata nende asutuste väljamine
kuid, mis võrdlemisi suured, siis peaks küll 

ütlema, et meie rahvas tõesti jõukas on ja 
jõukalt elama peab, et nii suuri väljaminekuid 
võib lubada hoolekandekoolide peale, mis 
rahvale väga kallis maksma läheb. Nüüd tule
vad härrad sotsialistid kritiseerivalt, meil ei 
ole midagi, meil ei taheta midagi teha. Ikkagi 
peaks mõtlema, kust see kõik tuleb. See ei 
tule mujalt, kui vaeselt rahvalt, kes maal ja 
linnas väga vaeselt elab ja häda kannatab. 
Veel rohkem, mina usun, et meil on perekondi, 
kes oma laste kasvatamise peale nii suuri 
summasid välja anda ei või, kui seda meie 
hoolekandeasutustes välja antakse. Need sum
mad võiksid vähemad olla ja peaksid ka vähe
mad olema. 

Rahaasjanduse komisjonis, kus riigiasutuste 
koosseisud arutamisel olid, kandis töö-hoole
kandeministeeriumi asutuste koosseisude juu
res lugupeetud rkl. dr. Mõttus ette, et meil 
läheb rinnalastekodus ühe lapse kasvatamine 
kuni 5.600 mk. kuus maksma. Ma küsiksin, 
öelge, kas suudab üks keskmiselt jõukas pere
kond Eestis ühe lapse kasvatuse peäle 5.600 
marka kuus välja anda. Usun, et ei. Siin peak
sid härrad sotsialistid seisma jääma ja mõtlema, 
kui kaugele meie oma nõudmistega läheme. 

Läheme tööolude korraldamise juurde. 
Minu arusaamise järgi tarvitab meie rahvas 
praegu rohkem, kui ise valmistada ja tööga 
katte saada võiks. Meil on töötahe ja töövilja
kus märksa langenud võrreldes sellega, mis 
enne ilmasõda oli. Ka enne ilmasõda ei või
nud ükski Eesti kodanik öelda, et ta jõukas oli. 
Nüüd on väga palju seadusi välja antud, mis 
töötegemist ja töötahet takistab. Küll aga oleks 
soovitav, et töötahet virgutataks. Kui härra 
töö-hoolekandeminister tähendas, et 10-tun-
nüise tööpäeva juures on lõunavaheaeg, aga 
8-tunnilise tööpäeva juures seda ei ole, siis 
pahandas härra Johanson oma vahelhüüetes, 
et kuidas tohite lasta 10 tundi päevas tööd 
teha? Kas on praegu seadus olemas, et 10 
tundi ei tohi tööd teha? Näidake, et meie 
töö produktiivsus nii suur on, et see 8-tun-
nilise tööpäeva välja kannatab. Seda küsimust 
teie ei puuduta, vaid ütlete ainult, et meie 
peame saama. Aga kui saamise peale välja 
minnakse, siis peaks ka selgeks tehtama, et 
kas meie rahvamajanduse jõukus suudab roh
kem anda. See kõik jäetakse kõrvale ja tullakse 
öeldakse vaid, et meie tahame ja peame saama. 
Teie teete opositsiooni — opositsiooni pärast, 
kuid teie ei tee nii, nagu kord härra Ast 
ütles, et ka opositsioon valitseb: (Vahelhüüe 
pahemalt poolt.) Ega meie teie kriitikat ei 
karda. 

Pean seda tõsiasja siin konstateerima ja 
alla kriipsutama, et põllumeeste rühm on 
Rügikogus mitu korda rõhutanud, et meil 
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tuleb rohkem tähelepanu pöörata maaelu 
korraldamise peäle. Põllumeeste rühm on 
seda konstateerinud, et linnadele antud ehitus-
laen niisugusel kujul, nagu ta antud, oma ots
tarvet ei täida. Nüüd kinnitas omalt poolt 
seda ka lugupeetud rkl. Kaarna. On täiesti 
selge, et siin on vildakut teed käidud. Meil 
on linnades maju ehitatud, inimesed elavad 
neis, kuid inimestel ei ole ikkagi tööd. On 
täiesti selge, et lähemas tulevikus töösaamise 
tingimused linnades ei vähene. (Vahelhüüe 
Chr. Kaarna, töer poolt.) Väga suurel 
mõõdul. Selle linnade ehituslaenuga ei ole 
suurt ära tehtud. On maju ehitatud, aga ma
jade ehitamine linnades ei olnud tarvilik, 
vaid maju oleks maal rohkem tarvis teha ol
nud. Ma saan aru ehituskrediitide andmisest 
ühistel alustel. Näiteks oleks võinud laenu 
anda majaperemeestele, kes oleksid võinud 
oma maju remonteerida, mis neil nüüd üüri-
seaduse maksvuse tõttu võimalik ei ole, sest 
üüriraha korterite pealt ei too niipalju sisse, 
kuipalju maja parandamist vajab. Olen arva
misel, et niisuguste krediitidega oleks palju 
aidatud ja võimalus loodud, maju korras hoida. 
Kuid niisugusel kujul linnadele ja alevik
kudele krediiti anda, ei täida oma otstarvet. 

Juhataja M. Martna: Palun kõneaine 
juurde jääda. 

K. Tonkman (põl): Kõik eelkõnelejad 
on kõnelenud ehitustest, ma arvan, et ka mina 
kõnelen asjast, sest ei saa ju öelda, et mindagu 
maale, kui maal maju ei ole. Ma räägin kre
diitidest, mis antud majade ehitamise peäle 
linnades. 

Juhataja M. M a r t n a : Ma pean veel 
kord ütlema, et ehituslaen ei ole päevakorras. 

K. T o n k m a n (põl): Mina arvan, et 
ehituslaenu andmine on ka töö-hoolekande-
ministeeriumi eelarves. (O. G u s t a v s o n , 
stp: Erakorral is tes kuludes — Chr. 
Kaarna, töer: Tei l ei maksaks juhata
jaga vaielda, vaid valida, kas lõpetada, 
või teisele ainele üle minna.) Tööpuu
dust ei saa ju meie kõrvaldada, kui meil maju 
ei ole. Ma tahan näidata nende võimaluste 
peale, mis aitaksid tööpuudust vähendada. 
(J. Tõnisson, rhv: Härra Tonkinana 
d e k l a r a t s i o o n i - e t t e p a n e k . — V a h e l -
hüüded.) 

Juhataja M. Martna: Palun kõnele
jat mitte segada. 

K. T o n k m a n (põl): Minu arusaamise 
järgi tuleks eestkätt just ehituslaenu kapital 

maale juhtida, kus oleks võimalik maju ehi
tada ja ühes sellega ka harimata maid kasuta
ma hakata. See on täiesti rõõmustav, nagu ma 
tähendasin, et ka siit poolt hakatakse sellest 
aru saama. Võidakse ju küsida, kuhu maal 
majad ehitada, missugune töö seal inimesi 
ootab jne. Mitu korda on kõneldud soohari-
mise kohtade asutamisest, kuhu perekonnad 
võiksid kohti asutada ja maale täielikult ela
ma .jääda. Neid keelab sinna asumast peaas
jalikult vastava krediidi puudumine. 

Juhataja M. M a r t n a : Härra Tonk
man, ma pean veel kord Teie tähelepanu juh
tima selle peale, et see, mida Teie praegu 
kõnelete, ei ole päevakorras. 

K. Tonkman (põl): Kuidas? Ma kõ
nelen praegu rahvamajanduse tervenemisest 
ja tööpuudusest. Siin on ennemgi kõneldud 
tööpuudusest, ja ma tahaksin näidata, kuidas 
rahvast maale viia. Kui härra juhataja kõnele
da ei luba, siis loobun sellest ja protesteerin. 

Töö-hoolekandeminister J . M a s i n g : 
Ma teen paar märkust rkl-te Eilman'i ja Kles-
ment'i tähenduste kohta, nagu ei seisaks meie 
töökaitse oma ülesannete kõrgusel. 

1923. a. Genfi töökonverentsi sooviaval
dusele vastavalt korraldati ka Eestis töökaitse 
inspektsioon ümber. Töökaitsekomissaride 
asemel määrati käesoleva aasta algul töö
inspektorid ametisse, mille juures nõue üles 
seati, et viimased peale muu oleksid veel 
tehnilise haridusega. Kas nad täiel määral 
oma ülesannete kõrgusel seisavad, selle peale 
ei saa ma praegu vastata. Võin ainult öelda, 
et nad töötavad keskasutuse kindla kontrolli 
all. Ja muidugi, kui leitakse, et nad oma üles
annetele ei vasta, tehakse siis sellest vastavad 
järeldused. Igal pool, kus on lubatud 10 tundi 
töötada, seda on tehtud tööliste tungival 
nõudmisel, seal on töövaheaeg määratud. 
Niisama ka nendes asutustes, kus 8 tundi 
töötatakse, kui töölised seal nõuavad, et vahe
aega mitte määrata, siis seal on seda lubatud, 
muidu on aga vaheaeg olemas. 

Mis puutub sellesse seadusesse, mis rkl. 
Klesment ette tõi, nimelt 24. aprilli 1919. aasta 
ajutise valitsuse määrusesse, siis on seal öel
dud järgmist: „Töö-hoolekandeministeeriu-
mile õigus anda kõikide tema järelvalve alla 
seatud ettevõtete kohta välja kuulutada tariifi-
määruseid neis töötavate tööliste palgaolude 
korraldamiseks ja selles asjas poolte vahel teh
tud kokkuleppeid sundusliku määrusena välja 
kuulutada." Nii siis, siin räägitakse kokku
leppest. (VahelhüüdedO. Gustavsona, stp 
poolt.) Ühel pool räägitakse ühest, teisel pool 
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teisest asjast. Ega mina ei saa siis seadust 
teisiti tõlgitseda, kui see tegelikult on. 

Siis räägitakse siin, et töö-hoolekande-
ministeeriumi asemik nagu ei oleks teadnud, 
kuidas omalajal Aseri vabriku töötatöölistega 
lugu oli. See oli teäda, ning neile anti 110.000 
mk. toetust. Siis räägitakse veel sellest, et 
töökaitseinspektorite asemel tuleksid töökoh-
tud sisse seada. Sellest on juba varemaltki 
jutt olnud, kuid leitakse, et see raske läbi viia, 
ja selle ellukutsumine oleks raske nii töölis
tele kui ka tööandjatele. 

J u h a t a j a M. M a r t n a : Lõpusõna 
on aruandjal. (Aruandja M. Laarman: 
Ei tarvita.) Aruandja lõpusõna ei tarvita. 
Panen töö-hoolekandeministeeriumi korra
lised kulud kogusummas Mk. 423.745.000 
hääletamisele. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on töö-hoolekandeminis
teer iumi korralised kulud II lugemi
sel vastu võetud. 

Riigikogu asub riigivõlgade arutamisele. 
Sõna on aruandjal rkl. Jürmanni. 

Aruandja A. Jürman k a n n a b e t t e 
r i i g i võlad ja e r a k o r r a l i s e d ku lud 
(vaata lisa nr. 3, Ihk. 26—33.) 

A. Usa i (stp): Lugupeetud Riigikogu 
liikmed! Pean tarvilikuks kõneleda toetusest 
piirimaade jaoks, eriti sellest, et Petserimaa 
vajab tungivalt toetust eelarve-korras. See 
on täiesti arusaadav. Vajavad toetust algkoo
lid, sest kohalikud omavalitsused, kes on ko
hustatud varustama neid koole õppevahen
dite ja raamatukogudega, ei suuda seda teha. 
Ometi ei või hariduse asi edeneda ilma vas
tavate õppevahenditeta, ilma raamatukogu-' 
deta õpilaste tarvis. Edasi on tarvis lõpule 
viia Petserimaa rahvamaja ehitamine, milleks 
aga puuduvad summad. Peale selle vajavad 
toetust hariduslikud organisatsioonid ja selt
sid. Kuid seni on piirimaad, eriti Petserimaa, 
väga vähe sellest kapitalist saanud kultuuri 
edendamiseks. Nii palju kui teada, said Pet
serimaa koolid 1922. aastal, tol ajal, kui haridus
ministriks oli härra Veiderman, üks miljon 
marka õppevahendite muretsemiseks ja üks 
miljon marka koolimajade parandamiseks ja 
koolipinkide soetamiseks jne. Peäle selle 
sai Virumaa koolivalitsus narvataguste koolide 
korraldamiseks ka umbes üks miljon marka. 
Need olid olulised toetused, mida alla kriip
sutada tuleb, mis aitasid märksa edasi viia 
hariduselu. Petserimaa koolid said selle mil
joni abil varustatud õppevahenditega, ja seni 
on see suurem oluline parandus olnud Pet
serimaa koolielus. Edaspidi aga muutusid 

olud, enam sellest kapitalist toetust ei saadud, 
selle peale vaatamata, et pöörduti haridus
ministeeriumi poole, kõneldi sellest, et oleks 
vajadus ka edaspidi õppevahendite täienda
miseks ja ka muu ainelise seisukorra paran
damiseks toetust saada. Tekib küsimus: 
kuhu läksid need summad hiljemini? Selle 
peale võiks paremini vastata nõndanimetatud 
piirimaade selts, kes hiljemini organiseeriti 
ja kelle kaudu nähtavasti kõik need summad 
välja antud. Ei ole küllalt kindlaid andmeid 
selle kohta, sest piirimaade selts on mingi
sugune konspiratiivne asutus, kes tegutseb, 
ilma et avaldaks andmeid ajakirjandusele, 
kuhu summad on antud. Ka seltsi koosseisu 
kohta puuduvad kindlad andmed. On nii 
kuulda, et seltsi esimeheks on keegi Schipai, 
liikmeteks Madis Jaakson, Riigikogu liikmed 
härrad Päts ja Einbund, tuntud Setumaa te
gelane Samuel Sommer, endine Petseri maa-
ülem jne. Nagu näha, kõik rohkem Tallin
nas asuvad isikud, kes nähtavasti ei kujuta 
ette neid vajadusi, neid kultuuri- ja hariduse-
vajadusi, mis Petserimaal ja teistel piirimaa
del.... (M. Laarman, põl: Kas see käib 
kokku päevakorraga? K. T o n k m a n , 
põl: Kas see on päevakorras: Madis 
Jaakson, Konstant in Päts ja kõik 
see kraam? — Vahelhüüe paremalt 
poolt : Noh, Usai räägib!) On teada, 
et suuremaid summasid on antud uue kiriku 
ehitamiseks Petseris, umbes 4 miljonit marka. 
Petseri kloostri restaureerimiseks on ka suu
remaid summasid antud. Siis on nende sum
made arvel kirj astatud... (J. P i i s k a r, stp: See 
on see pi i r imaade kultuur!)... nõndani
metatud setu lugemikud, mis läksid ka väga 
kalliks maksma. Kuid need lugemikud on 
täiesti kasutamata. Neid keegi ei loe. Mis
pärast? Sellepärast, et noorem põlv valdab 
hästi Eesti keelt ja neil on palju kergem lu
geda raamatuid kirjakeeles, kuna vanem põlv 
hoopis ei oska lugeda. Setu tegelased, nagu 
Sommer, püüdsid levitada neid raamatuid, 
kuid talle tulid nad tagasi, või pakuti kohalik
kudele raamatukauplustele Petseris. 

Edasi kasutati neid summasid kingitu
seks Setu naistele Setu pidustustel rahvus
tunde õhutamiseks. Peäle selle on suuremad 
summad läinud härra Sommer'i palkadeks 
ja ta kaastegelaste palkadeks ja sõiduraha
deks, sest härra Sommer võib väga vabalt 
ringi sõita, maksab väljaspool igasuguseid 
takse küüdimeestele; see näitab, et tal raha 
väga laialt käes. Peale selle saavad tema kaas
tegelased korralikult palka, selle peale vaata
mata, et nad seda tõesti ei vääriks. Kes on 
siis härra Sommer'i kaastegelased? Neist 
on kuulus keegi August Kont, suur viina-
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tarvitaja, kes rändab Petserimaal ringi, võtab 
liikvat ja levitab haridust ja karskust; ta üt
leb ise, et setud ei usalda muidu, kui peab ikka 
natuke liikvat võtma; peab jumalateenistust 
luteriusu kombe järgi ja saab üldse kõigega 
hakkama. Muuseas tapab A. Kont setudele 
sigu. Nüviisi tegutsedes rändab see kuulus 
Sommer'i jünger ringi ja levitab piirimaade 
seltsi vastutusel Riigikogu poolt määratud 
summade arvel „haridust" ja „kultuuri". 
Hiljuti alles istus see härra vangis laimamise 
eest, ja nüüd, kus ta vabanes valimiste eel, 
ilmus kohale ja hakkas tööle, see tähendab, 
kihutustööd tegema põllumeeste heaks, kuigi 
piirimaade summade arvel. (Vahelhüüe: 
Kelle heaks?) Kogupõllumeeste kasuks. 
(J. Tõnisson, rhv: Kas poli i t i l is t kihu
tus tööd?) Tegi agitatsiooni, ringi sõites. 
Siis on seal veel teisigi tegelasi. Näi
teks rändab ringi veel keegi Kalle nimeline, 
kes ei suuda ühtki korralikku kõnet pidada; 
ta on väikse haridusega setu. Rahvas võtab 
umbusaldusega vastu sarnaseid tegelasi. Siis 
on veel keegi K. Runthal, kes koolivalitsuse 
poolt kohalt tagandatud, kui mitte küllalt 
karske koolitegelane. Härra Sommer kutsus 
ta kohe oma teenistusse. Koolivalitsuse poolt 
anti küll teada, et see on vabastatud õpetaja, 
kes ei kõlba haridustegelaseks. Sommer an
dis selle peale oma allkirja, et tema vastutab 
selle isiku eest. Kuid missugune oli tagajärg? 
Tagajärg oli see, et nimetatud härra sõitis 
ringi riigi arvel selleks, et „raha teha". Tek
kis kartus, et kas siin ei ole tegemist ülespu
hutud arvetega. Asjaajamise juures tuli avali
kuks, et need olid täiesti ülespuhutud arvud. Pü
hapäevakoolid olid täiesti juhuslikult organi
seeritud. Pühapäevakoolidest võtsid osa 6-aas-
tased lapsed, 30-aastased inimesed ja õpilased 
kes lõpetanud algkooli. Ja need kõik töötasid 
ühe kava järgi. Sagedasti oli koolis 5—6 õpi
last. Pühapäevakooli tegelane istus paar tundi 
koolis ja rändas siis edasi teise kooli. Kui 
küsimus selgitati kohapeal, tegi koolivalitsus 
otsuse—need pühapäevakoolid sulgeda. Sel
lest tuli suur kära, et mispärast suletakse pü
hapäevakoolid, ja tehti suureks trumbiks isik
likult minu vastu ja koolivalitsuse vastu, 
et siin olla tegemist hariduse kustutajatega. 
Kuid selle peale ei pööratud tähelepanu, 
missugune see haridus oli ja kes selle hariduse 
tegelased olid. Ei saa ju pühapäevakoole 
ainult reklaami pärast avada. 

Pühapäevakoolid on tõesti kasulikud asu
tused ja nad on tegutsenud Petserimaal, kus 
peategelased on olnud algkooli õpetajad; nende 
kaudu on sündinud koolide korraldused. Seal 
aga, kus härra Sommer oma meestega on esi
nenud, on asjad alati kurvad olnud, sest see 

härra ei vali iialgi inimesi: keda ta kätte saab, 
see on temale täiesti vastuvõetav. (M. Laar-
man, põl: Petserimaal on vist üldse 
see viga, seal inimesi ei valita.) Mitte 
kõik, on ka keda valitakse. Koolidesse on 
asetatud sarnased tegelased....(H. Rebane, põl: 
Petserimaa on muremaa.) Muidugi mu
remaa, kui asja niiviisi võetakse. (Vahel
hüüe Riigivanem J. T e e m a n d i poolt.) 
See on, härra Riigivanem, kultuuriküsimus. 
(M. Laarman, põl: Kas seatapmine ka?) 
See on Teie otsustada, kas see on kul
tuuriküsimus või mitte. Kui teie ühel ja sa
mal ajal kõiki neid küsimusi nii laialt käsitate, 
seatapmist, usuõpetuse andmist koolides jne. 
haridus tegevus ena võttes, siis on teil sarnane 
arusaamine. See on muidugi härra Kondi 
saladus, kuidas ta haridusküsimusi võtab. 
Missugune mõju on niisugusel haridustege-
vusel, ei ole raske ette kujutada. Härra 
Sommer kõigi oma tegelastega on täiesti usal
duse kaotanud rahva keskel ja suure imestu
sega vaadeldakse tema tegevust. Küsitakse: 
millistel ülesannetel liigub ta ringi, kelle poolt 
saab palka, mispärast üldse palka maksetakse, 
eriti tema kaastegelastele Kondile, Kallele ja 
teistele. Setud ei ole kaugeltki nii rumalad 
inimesed, et nad ei oskaks hinnata asju. Terve 
mõistusega saavad nad aru, et niisugusest ha
riduse levitamisest ei ole tõesti kasu. Igatahes 
on pahameelt tekitanud setude keskel va
helesegamine usuküsimustesse. Neid ei jäeta 
rahule usuküsimustes ja tahetakse midagi 
peale suruda. (R. Penno, as: Kas see 
vana ja uus kalender on?) Vana ja uue 
kalendri propageerimine sünnib ebaõigelt, mis 
esile kutsub vastupidise effekti. Nii näiteks 
kavatses ja püüdis läbi viia Sommer jõulupuu
de korraldamise uue kalendri järgi veneusu 
kirikutes. Kuid see katse kutsus.esile suure 
protesti. Ükskord läks tal korda jõulupuu 
ühes kirikus korraldada, aga juba järgmisel 
aastal suleti kirikuuksed, ja jõulupuu jäi 
korraldamata. Samuti oli kuulda nurinat, 
et miks tungitakse luteriusu kommetega Vene 
kirikusse. Usuküsimustes on setud fanaatikud, 
ja sellepärast tuleks väga ettevaatlikult usu
küsimusi võita, sest surve toob esile vastu
pidised tunded. 

Siis on ka ebaõigeid rahvuspoliitilise sisuga 
kõnesid peetud nimetatud tegelaste poolt, 
missugused kõned õhutavad teravaid vahe
kordi kodanikkude vahel. Ja sünnib see just 
selle tõttu, et need tegelased on ise madala in
telligentsiga inimesed. Nii on pidanud kõnet 
A. Kont ühes Petserimaa nurgas, kus elavad 
setud, kus venelasi ei ole peale köstri, kes 
oskab Eesti keelt, — kõneleja on muuseas 
öelnud: „01ge valvel, slaavlased käivad üm-
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ber kui möirgajad lõukoeraa ja püüavad teid 
ära neelda." Seal, kus mingisugust hädaohtu 
ei ole rahvuslikust seisukohast, peetakse kõne
sid, mis ühe rahva teise vastu ässitab. Kas 
on see riiklikust seisukohast soovitav, et Pet
serimaal rahvuslikud vahekorrad teravaks ae
takse? Ja ometi tehakse seda hoolega ja pea
legi riiklikul toetusel. 

Võiks veel palju nähtusi ettetuua Sommer'i 
tegevusest poliitikas. See tegevus on täiesti 
hukka mõistetud Petserimaa paremate tege
laste poolt. Pöörake kelle poole tahate küsi
muse kohta seisukoha avaldamiseks, kõik 
leiavad, et see ei ole otstarbekohane tegevus, 
ja see tegevus ei sünni Eesti riigi huvides. 
(Vahelhüüe J. Tõnisson'i , rhv poolt.) 
Kas arvatakse, et see on haridustegevus, 
kui peetakse lühikene kõne, karjutakse selle 
peale hurra ja mõeldakse sellega siis midagi 
ära teha rahvustunde äratamiseks? Ei! Siin 
on tarvilik tõsisem ja sügavam haridustöö, 
mitte sarnane pealiskaudne, nagu ajakirjan
duses vahel Petserimaa vabaharidustööst kir
jutatakse, et peetud kõne, karjutud hurra, 
setud sattunud vaimustusse jne. See on müs
tifikatsioon. Midagi sellesarnast ei sünni 
tõepoolest. Kui on vaimustust olnud, siis 
kingitud raha puhul. Kuid siin oli ka palju 
meelekibedust. Otsitakse Petseri haridus
selts üles ja öeldakse, et meil on nii- ja niipalju 
määratud, on nii- ja niipalju lubatud, aga ei 
ole välja makstud. Iseäranis pahandavad 
Setu naised. Eriti läks asi traagiliseks siis, 
kui viimasel Petseri laulupeol Setu naistele 
100 marka lubati, aga anti rahas 50 marka 
ja peale selle setu lugemik. Setu naised pida
sid seda pettuseks. Käidi ja pakuti kingitud 
raamatuid osta, käidi Petseri haridusseltsis 
järelpärimistega, kas ei oleks võimalik seisu
korda parandada. Pean niisugust tegevust 
hariduse ja karskuse profaneerimiseks ja ar
van, et asi nii edasi kesta ei või. Tuleks piiri
maade kultuurkapitali kasutamine rajada õi
gemale alusele, et tõesti need tarvilikud sum
mad, millel on äärmine tähtsus piirimaade 
kultuuri tõstmiseks, läheksid vastavale kohale, 
ja ma olen veendunud, et sellest krediidist 
niisugusel juhtumisel oleks suur kasu. Prae
gusel korral lähevad need summad mitte 
asja kasuks vaid kahjuks, ja tagajärg on puht 
negatiivne. Et sellest seisukohast välja pää
seda, tuleks asetada nende summade kasuta
mine laiemale alusele: tuleksid anda need sum
mad kasutada ühiskondlikkudele organisat
sioonidele, kes seisavad laiemal alusel, kui 
piirimaade selts. Sellepärast esitan Riigiko
gule järgmise sooviavalduse piirimaade kul
tuuri tõstmiseks määratud summade kasuta
mise asjus: „Riigikogu avaldab soovi, et piiri

äärsete maade kultuuri edendamiseks haridus
ministeeriumi erakorralises eelarves ettenäh
tud summa 4.000.000 mk. kasutamine ei sün
niks piirimaade seltsi, vaid laiemal ühiskond
likul alusel seisvate organisatsioonide kaudu, 
nagu seda on haridus- ja karskusliit." 

K. Tonkman (põl): Austatud Riigi
kogu liikmed! Arvan, et mina nüüd oma mõt
teid võin avaldada sellepärast, et arutusel on 
terve erakorraliste kulude eelarve, mis kõiki 
ministeeriumide eelarve-osasid puudutab, ja 
võin küsimuse lõpuni kõneleda, mida mulle 
juhataja varemalt takistas. On olemas mit
mesuguseid arusaamisi. Haridusministeeri
umi eelarve juures kõneldi 4 koosolekut ja 
seda ühe tühja asja pärast. Ühelt poolt nõuti 
toetust töölisteatrile 700.000 marga suuruses, 
kuna teiselt poolt härra Tõnisson sellele äge
dalt vastu vaidles. Kuid kui võtame arvesse 
Riigikogu kulud, mis haridusministeeriumi 
eelarves teatriküsimuses tekkisid, näiteks val
gustuse, tööjõud, kantseleikulud, siis võib 
otsekoheselt öelda, et kõnelesime selle nõu
tud 700.000 m. toetuse töölisteatri heaks ma
ha, siis ei kõnelenud härra Tõnisson mitte, 
et see on deklaratsioon. Kui mina ehitus
laenu küsimust puudutasin, hüüab härra 
Tõnisson vahele, see olevat valitsuse de
klaratsioon. (J. T õ n i s s o n , rhv: M i n a 
ei öelnud nii.) Härra Tõnisson, ma ei 
tahtnud Teid segada, kui Teie terve õhtu 
Euroopa kultuuri, teatrikultuuri kõnelesite 
maha ja jõudsite otsusele, et „Vanemuine" 
on see asutus, millele oleme sunnitud suurt 
toetust andma, mujale mitte penni. Ma 
ütlen veel kord, Riigikogu kõneles töölisteatri 
summa maha. (M. Juhkam, töer: See on 
ka liialdus!) Olge lahked, härra Juhkam, 
palju jääb järele, kui võtate kogu Riigikogu 
maja amortisatsiooni ja kõik kulud kokku, 
palju jääb siis järele? (Vahelhüüded.) 
Noh, kui mitte kõik, siis igatahes suurem osa 
sellest. Mis sellega õieti kätte saadi? Meie 
majanduslik olukord on vilets, tuleks rahva 
tööjõudu sinna juhtida, kus ta kasulik. See 
on tõsine küsimus, mis tuleb tõsiselt tähele
panemise alla võtta. 

Sagedasti öeldakse, kuhu siis inimesi maale 
paigutada, ja kas on selleks maal mingisugu
seid võimalusi ette näha. Ma ei taha pikalt 
kõnelda ja Riigikogu liikmete aega viita, selle
pärast tähendan lühidalt: Olen mitu korda 
tähelepanu juhtinud selle peäle, et on riigi 
kulul suured magistraalkraavid soodesse 
kaevatud, tähendab, eeltööd on tehtud, aga 
kraavitatud soodest lendavad kured ja varesed 
üle — ükski hing ei ole sinna asuda saanud. 
Muuhulgas juhin tähelepanu Läänemaa Lai-
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küla soo peäle, kus 8 aasta eest kraavid kaeva
tud, ligi 20 miljonit marka raha soosse maetud, 
magistraalkraavid hakkavad juba kokku lan
gema, kuid ei saa ükski inimene sinna elama 
asuda. On isegi osa soost tükeldatud, 124koha-
üksust on planeeritud ja kandidaadid sootük-
kidele määratud. Kuid kahjuks suuremal osal 
inimestel puudub kõige väiksemgi kapital, 
et võiksid omale väikese majahütikese lubatud 
maale ehitada. Olen mitu korda siin kõnele
nud, et meil tuleb maale ehituskrediiti anda 
majade ehitamiseks, siis ei ole minu kõne ja 
ettepanek Riigikogu poolt vastuvõtmist leid
nud, ja isegi väiksemgi summa välja andmata 
jäänud. Linnades on aga 100 miljonit ehitus
laenuks antud ja suur hulk tuleb laenudest 
korstnasse kirjutada. Öeldakse, et majad ei 
tasu end ära. 

Soid on Eestis palju, antagu mõni miljon 
selleks, et inimesed võiksid soosse asuda ja 
kõige hädalisemad hooned üles ehitada, siis 
oleks see tõesti suur samm edasi. (O. Gus
tavson, stp: Lääne maakonna esimees 
härra Saar jättis läinud aastal mil
jon marka maaparanduseks kasuta
mata.) Ma ei taha praegu rääkida Lääne 
maakonnavalitsusest, juhataja takistab mind. 
Vaadake, härra Gustavson, Teie võite kõne
leda, aga mina ei saa. (Vahelhüüe pahe
malt poolt: Kes Teid takistab? Laske 
aga edasi!) Nii näeme, et siin on tõsi
asjadest kõrvale kaldutud ja ei ole meie rah
vamajanduse seisukohalt juhitud rahva töö
jõudu nendele kohtadele, kuhu seda oleks 
võimalik olnud paigutada, ja mis annaksid 
kõigile kasu. Ja ütleme, kui praegu neid soo
maid, mis üles harimata seisavad, hakataks 
üles harima, ja kui neile hakataks natukenegi 
toetust andma — palju ei oleks tarvis, sest 
nad püüavad niipalju kui võimalik omast käest 
juurde panna — siis minu arusaamise järgi 
tõuseb siin maakultuur, võidakse kasutada 
hulk soid, mis praegu kasutamata seisavad. 
Siis ei tuleks ka need inimesed, kes on haka
nud harima soomaid, enam linna, ei tuleks 
töö-hoolekandeministeeriumi paluma, et andke 
meile tööd ja leiba. Neil on siis oma 
maalapikesed käes, nad püüavad seda harides 
läbi saada. Linnas on üldse võimatu ka tule
vikus tööd leida. Sellepärast loodan, et Riigi
kogu hakkaks niisuguseid küsimusi õiges 
suunas lahendama. Riigikogu käes on just 
see võim, tema võib ja saab siin aidata, tema 
määrab krediidid ja valvab nende tarvitamise 
järele. Kui meil aga sarnane poliitika edasi 
kestab, et linna tahetakse inimesi koondada, 
siin neid koos hoida, siis ei ole ime, kui valit
seb tööpuudus. Kui töötatöölised Riigikogu 
ruumes rühmade esitajatega kõnelesid, siis 

kõnelesid nad erilise rõhuga sellest, et suurt 
tööpuudust sünnitab just see, et maalt väga 
palju töölisi linnadesse valgub, ja sagedasti 
ei küsita hädatööle palkamisel mitte seda, kust 
on nad tulnud. Siis ei ole imeks panna, kui 
meil linnades tööpuudus alatasa kasvab. Kuid 
kahjuks ei ole nende erakondade poolt, kes 
tööpuudusest hädaldavad, tähelepanu juhitud 
selle peale, kuidas toimetama peaks. (Vahel
hüüe L. Johansoni stp. poolt.) Kuulge, 
härra Johanson, kui hakkame neid krediite 
maale juhtima, annab see tõesti häid tagajärgi. 

Rahaminister L. S e p p : Väga aus
tatud Riigikogu liikmed! Vabariigi Valitsuse 
nimel teen erakorralise eelarve kulude alal 
järgmised ettepanekud: „Teen ettepaneku, 
kustutada riigi 1927./28. aasta eelarves: Era
korralised kulud. Teedeministeerium. Ptk. I. 
Keskasutus. § 2. Uute raudteede ehitamine — 
Mk. 59.000.000." 

Teen teise ettepaneku: „Üles võtta riigi 
1927./1928. aasta eelarvesse: Erakorralised 
kulud. Teedeministeerium, ptk. II. — Riigi -
raudteevalitsus § 6. Veereva koosseade täien
damine Mk. 5.000.000.—, § 7. Tallinna raud-
teesõlme ehitamine Mk. 4.206.800.— (tööde 
koguväärtus Mk. 10.300.000.—), § 8. Uute 
raudteede ehitamine Mk. 59.000.000." 

Siin on veereva koosseade täiendamiseks 
võetud 5.000.000. mk. 1925. a. Selleks avatud 
krediitide arvel neid töid ei saadud lõpetada, 
sest üksikud erakontrahendid ei saanud le
pinguid tähtpäevadeks pidada. Kuna selle 
tõttu tarvilikud krediidid käesoleva aasta 
1. aprillil sulutud saavad, on tarvilik juba 
algatatud ja omal ajal lubatud tööde lõpeta
miseks vastavalt uut krediiti üles võtta 1927./ 
28. a. eelarves. Siis palun § 7-asse üles võtta 
4.206.800 marka Tallinna raudteesõlme ehi
tamiseks. See on samaks ülesandeks, mida 
valitsus ette pani juba komisjonis, mis on ette 
nähtud Nõmme raudtee pikendamiseks kuni 
Merepuiesteeni, samuti sama raudtee ehita
miseks Kopli. 

Lõpuks panen ette, uuesti töö-hoolekande
ministeeriumi erakorralistesse kuludesse üles 
võtta selle summa, mille valitsus oma eelarve-
ettepanekus ette pani, nimelt § 1. toetus uute 
elukorterite ehitamiseks 10 miljonit marka, ja 
vastavalt sellele kustutada töö-hoolekandemi
nisteeriumi operatsiooni fondidest see 10 mil
jonit marka, mis Riigikogu komisjoni poolt 
on ette pandud protsentideta laenudeks väike-
korterite ehitamiseks. Valitsus arvas, et väike-
korterite ehitamisel tuleks käia selle põhi
mõtte järgi, et väikekorterite ehitamist tuleks 
soodustada siiski toetuse andmise teel ja mitte 
ilma protsendita laenu andmise teel, ning selle-
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pärast kuuluks ka see s u m m a töö-hoolekande-
ministeeriumi alla. N imeta tud toetuse kohta 
on valitsusel seaduseelnõu väljatöötamisel ja 
see esitatakse Riigikogule. K u i hiljem aga 
selgub, et Riigikogu enamus ei ole nõus selle 
ehitustegevuse soodustuse kavaga, siis ei t u 
leks see mi t te üles võtta töö-noolekandemi-
nisteeriumi operatsiooni fondidesse, vaid see 
tuleks üle kanda lisaeelarve korras. Siis raha
minis teer iumi krediitidesse väljaandmiseks ü l 
dises senises korras. 

Panen ette, see summa üles võtta valit
suse poolt e t tenähtud viisil, kuni sisuline 
seisukoht on võetud vastava seaduseelnõu 
kohta Riigikogus. Palun Riigikogu valitsuse 
et tepanekud vastu võtta. 

P . B a r a n i n (vn): rocnoAa AenyTaTbi. 
H BHomy npeÄ^o^eHHe B OTAejie IV npe3-
BblHaÖHblX paCXOÄOB, § I HCKJHOHHTb CVMMV 
B 5.000.000 MpK. Ha nocTpoHKy a p e c r a o r o 
AOMa. Oiyjejie III onepauHOHHbix (J)OH-
AOB § 3 yBejiHHHTb Ha 5.000.000 MpK. Ha 
BbiAany 3aÖMa pbiöaKaM. M O T H B H oieAy-
K>m,He: 

B CMeTy TeKymero roAa Ha Bbi/jany 3aÖMa 
pbioaxaM BHeceHa cyMMa B 5.000.000 MapoK. 
3Ta cyMMa — Hpe3BbmaHHO Majia. üpaBAa, 
OHa HBJineTCH npnöaBKOH K 40 MHJI. (J)OHAy 
H TaKHM OOpa30M ÄOBOAHT nOCJieAHHH AO 
45 MHJI. K comajieHHK), H He HMeio ceönac 
HCHoro npeÄCTaBJieHHH, KaK STH CVMMH pac-
MemeHbi no OTAejibHHM paöoHaM. H o TO, 
HTO MHe H3BecTHO o BHAane CCVA pbiöaKaM 
npHHVÄbfl H FICKOBCKOrÖ 03epa, TOBOpHT, 
HTO B 3TH paÖOHbl H3 yKa3aHHbix cyMM OT-
nymeHO Hpe3BHHaftHO Majio. TaK Majio, HTO 
MOÄHO TOBOpHTb TOJIbKO OO OTAejIbHHX 
pbioanax, nojiyqHBiHHx 3aeM no 3—5 raani 
MapoK. O^HaKO, BHAana 3aÖMa B TaKOÖ 
MHHHMajIbHOH CyMMe, KaK 3 5 TbIC. Map., 
coBepmeHHO He ycTpaHBaeT pbiöaKOB. 

M T O Ö H HMeTb KaKoe-jiHOo npeAcraBjieHHe 
o Tex cyMMax, KOTOpbie HeoöxoAHMH Ha 
VAOBjieTBopeHHe noTpeÖHOCTeö pbioaKa, H 
no3BOJiK» ceöe npHBecTH HecKOJibKO HH(J)p, 
KacaiomHxcH pbiöaKOB npHHVAbH H FICKOB-
CKoro 03epa. •• 

I l o VCJIOBHHM AOBoeHHoro BpeMeHH Ha 
CHapHÄeHne OAHoro pbioaKa A-TIH Bbie3Aa Ha 
pbiOHbift npoMbiceji no cymecrByiomHM n.e-
HaM HeooxoAHMO 3aTpaTHTb KpyrjibiM CHCTOM 
OKOJIO 100.000 MapoK. 

Bnojme OHCBHAHO npH HauieM öe3Ae-
He>KbH, HeT TaKHx pbiöaKOB, KOTopbie pac-
nojiarajm 6bi cooTBeTCTByiomHMH cyMMaMH. 
CjieAOBaTejibHo, HaAO Haara HCTOHHHKH, H3 
KOTOpbix pbioaKH MorAH öbi nojiyqHTb ceöe 

noMomb XOTH O H B BHAe 3aÖMa. B STOM 
HanpaBJieHHH M H H HACM. OAHaKO, Te CVMMH, 
KOTOpbie HMeiOTCH y Hac B ÖK)A>KeTe, He 
AaiOT B03MOJKHOCTH VAOBJieTBOpHTb nOJI-
HOCTbio noTpeOHOCTH pbiöaKa. JlayKQ H caMH 
pbioaKH, vHHTbiBan nojiojKeHHe, npocTO H3 
ÖOH3HH He B3HJIH Öbi TÕÖ CyMMbI nOJIHOCTbK),, 
KOTOpafl HeOÖXOAHMa J\m. BOCCTaHOBJieHHH 
HX X035MCTBa. ÜOSTOMy OyAeM HCXOAHTb 
,H3 nojiomeHHH, HTO y KamAoro puoaKa o-
CTajiCH KaKofl-jiHOo HHBeHTapb, H HTO Tenepb 
HeooxoAHMO TOAbKO noAHOBHTb e ro . 3Aecb 
HeoOXOAHMO 3aMeTHTb, HTO B AOBOeHHOe 
BpeMH y pbiöaKOB H3HaniHBajiHCb ceTH B 
Te^eHHe OAHoro roAa. Ha cjieAyiomHH TOA 
y>Ke noKynajiHCb HOBbie.' B Hacronmee BpeMH 
AOnyCTHM, HTO H3HaUIHBaTbCH ÖVAeT TOJIbKO 
nOJIOBHHa, XOTH ST0 He npaBHJIbHO, HO H 
npn TaKOM pacneTe Ha CHapH^eHHe pbiöaKa 
noTpeoyeTCH nojiOBHHa Tex npnnacoB, KO-
Topbie OH npHoopeTaji B AOBoeHHoe BpeMH. 
CjieAOBaTejibHO, Ha npnoopeTeHHe HX noTpe-
oyeTCH He 100.000, a 50.000 Map. H ecziH 
rpyobiM cneTOM AonycTHTb, HTO B npHHVAbe 
H nCKOBCKOM 03epe HaÖAeTCH TOJIbKO 1000 
pbiöaKOB, Ha caMOM Aejie HX MHOTO öojibine, 
TO AJIH 3Toro KOJiHnecTBa pbiöaKOB noTpe-
öyeTCH cyMMa B 50 MHJI. Map. 3 T O TOJibKO 
AJiH OAHoro npHHyAbH H ncKOBCKoro 03epa. 
y Hac » e B CMeTe SHa^HTCH TOJibKO 5.000.000 
Map. Bojibinan nacTb H3 STOH CVMMH noÖAeT, 
BepOHTHO, KaK H B npe>KHHe roAbi, Ha AOJIIO 
MOpCKHX pbiöaKOB, a Ha AOJIK) pbiöaKOB 
MyACKoro 03epa ocTaHeTCH onnTb KaKaH-
HHÖyAb MajiocTb. XÎ JIH Toro, HTOÖH H Ha 
AOJIK) npHHyACKHX pbiöaKOB ÖHJIH KaKHe-
HHÖyAb cyMMbi, HeooxoAHMO 3Ty cyMMy yBe-
jiH^HTb. yBejiHHeHHe HeooxoAHMO H no TOH 
npHHHHe, KOTOpyio H yace yKa3aji, a HMCHHO: 

BbiAaBaTb HaniHM pbiöaKaM 3aftMH B pa3-
Mepe 3—5 THC. MapoK Bce paBHO, HTO HH-
nero He AaBaTb. 3 a TaKyio MHHHMajibHyio 
cyMMy HHqero CAejiaTb Hejib3H. ECJIH npn-
3HaBaTb HeOÖXOAHMOCTb BHAaHH 3aHMOB, TO 
HVJKHO npHAepmHBaTbCH TaKOÖ cyMMbi, c 
nOMOLHbK) KOTOpOH pblÖaK MOf Öbi OÖHOBHTb 
CBOH HHBeHTapb H BbiexaTb Ha pHÖHVK) 
JIOBJIK), ecjiH He BO BCeOpy>KHH, TO XOTH Öbi 
npHÖjiH3HTejibHO noxo^KHM Ha pnöaKa . (A. 
A n d e r k o p p , t öe r : K a s k õ v a p i t s k a 
j u u r d e v õ t t a ? ) B H MOÄeTe.K 3T0My npn-
öaBHTb, HTO yroAHO — no BanieMy BKycy. 

H3 CKa3aHHoro MHOIO cjieAyeT, HTO B3H-
Tan B öioA^KeT cyMMa B pa3Mepe 5 MHJI. 
MapoK coBepmeHHO He cooTBeTCTByeT no-
TpeÖHOCTHM B 3T0H OÖJiaCTH, H n03T0My H 
BHomy npeAJiOÄeHne yBejiHHHTb 3Ty cyMMy 
BABOÖHe, T. e. C 5 MHJI. MapOK nOBHCHTb 
AO 10 MHJI. 
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KOHCHHO, H 3T3 CyMMa He COOTBeTCTByeT 
uyyKjiaM pbioojiOBCTBa, HO H He 3Haio, ryie 
B3HTb OOJIblHVK). 

BHOCH S T 0 npe^jiOÄeHHe, H Ha^eiocb, 
HTO OHO oy^eT no/mepJKaHO rjiaBHbiM oopa-
30M HapOÄHO-ÄeMOKpaTHHeCKOH 4)paKii,HeH. 
A TaK KaK HapOÄHO-jteMOKpaTHHecKaH (J)paK-
UHH BXOAHT B COCTaB KOajIHUHH, TO H n03-
BOJIHIO ceõe Ha^eHTbCH, HTO no^AepjKHT H 
oojibuiHHCTBO TocyÄapcTBeHHoro CoopaHHH. 
O T Hapo^HO-ÄeiviOKpaTHqecKOH qbpaKUHH H 
HMeio jiamQ HCKOTopoe npaBO TpeooBaTb 
TaKofi no/mep^KH H BOT noneiviy: 

Ha Bbioopax B ye3^Hoe 3eMCTBO, TO/ibKo 
HTO 3aKOHHHBuiHxcH B KDpbeBCKOM yes/te, 
Hapo^HO-^eMOKpaTHHecKaH n a p r a n BbinycTH-
jia B033BaHHe, B KOTOPOM 0Ha yKa3bmaeT, 
HTO CTOHT 3a Bora H Bepy H 3a Bbi^any 
3aHMa pbioaKaM. ( H . R e b a n e , põ l : T e m a 
t a h a b o s t a k a l u r i i g i k u l u l . ) 3 T O Ha-
nHcaHO nepHbiM no oejiOMy, H H He ÄVMaio, 
HTO Tenepb HapoÄHO-ÄeMOKparaHecKaH nap
THH CTaHeT OTKa3bIBaTbCH OT CBOHX G7IOB. 
HaooopOT, Tenepb KaK pa3 HacTaji MOMCHT 
ÄOKa3aTb ST0 B ^eÖCTBHTeJIbHOCTH. JXOKZ-
3aTb, HTO c/ioBa, opouieHHbie Ha Bbioopax, 
He ecTb nycTbie ooemaHHH, a peajibHaa 
ÄeHCTBHTejIbHOCTb. 

OTHOCHTejibHO nocTpoÖKH apecTHoro ÄO-
Ma H CKa^Ky cneAyiomee: M H npHÖJiHJKaeMCH 
K ycjiOBHHM Hopiwa^bHoro BpeMeHH H no-
3T0My Ha^o npe^nojiaraTb, HTO apecTHbie 
AOMa OVÄVT ocBOOOÄAaTbcn OT HenpomeH-
HblX JKHJIbHOB, a He HanOJIHHTbCH. ÜOSTOMy 
HOByK) npHCTpOHKy H CHHTaK) H3,JIHIHHeH. 
3 T H ÄeHbrH HeooxoAHMO H3pacxoÄOBaTb Ha 
no^HHTHe pbiOHoro npoMbiczia, a He Ha 
apecraHTOB. 

K . V i r m a (s tp) : Austa tud Riigikogu liik
m e d ! K u i asi tõesti nii on, nagu rkl . härra 
T o n k m a n üt les , et käesolevat eelarvet on 4 
päeva aru ta tud tea tud suunas , ja kui n ü ü d 
praegu üh te valitsuse parandus-et tepanekut 
meelde tuletada, siis peab õieti küll ü t lema, et 
praegust eelarvet võiks opereti-eelarve nimega 
iseloomustada. Nagu härra Kaarna siit kõne
toolilt e t te tõi , esitati teatr iküsimuste p u h u l 
kõiksugused plaanid ning isegi pileti te h innad 
ei jäänudki arutamata jne. , jne. 

K u i aga vaadata praegust e t tepanekut , siis 
kuulub see nende hulka, mille kohta härra 
T o n k m a n siit kõnetoolilt etteheiteid tegi. 
Här ra T o n k m a n ü t l es : vaadake, kuipalju meil 
veel maaparanduse töid teha on ja selleks ei 
anta kredii t i , vaid antakse raha mujale. K u i 
võtame need 4 miljonit marka, mida valitsus 
ette paneb kulutada T a l l i n n a - N õ m m e raudtee 
Veneturule pikendamiseks, siis peab üt lema, 

siin on tõepoolest operetiga tegemist . M a küsik
sin, kus on siin tarvilikud plaanid ja piletite 
kavad? Mei le on varemalt kätte an tud va
litsuse kirjalik ettepanek, milles küsitakse 
10.300.000 marka. Selle juures olevas seletus
kirjas öeldakse, et see kulu minevat ajutise 
ülesande täi tmiseks. Kava oli siis te is tsugune, 
nimelt Kopl i tehastest tulev au ru t r amm pidi 
Veneturule juhi tama. ( A . A n d e r k o p p , töer : 
K a s e i s a a k s s e d a s i i a T o o m p e a l e j u h 
t i d a ? ) N ü ü d on seda summat vähendatud 
10 miljoni pealt 4 miljoni peale. . . ( H . R e 
b a n e , põ l : V õ i k s p i k e n d a d a P i k a H e r m a n i 
o t s a ! R i i g i v a n e m J. T e e m a n t : T e i e , 
h ä r r a V i r m a , t a h a t e , e t 120 m i l j o n i n i 
n e e d v ä l j a m i n e k u d u l a t u k s i d . ) Här ra 
Riigivanem, see 4 miljonit , kui ka 10 miljonit 
on määra tud ainult asja sissejuhatuseks. K u i 
palju pärast selle asja teostamiseks krediit i 
juurde küsitakse, seda praeguse e t tepaneku 
järgi on raske aimata. Kindlast i võib aga öe lda: 
see on kõik sissejuhatuseks. Kahjuks, härra 
Riigivanem, valitsus ei ole neid plaane ega 
kavasid Riigikogule tea tanud, mis selgitaksid, 
mida selle 4 miljoniga tahetakse teha. Kas 
tahetakse n ü ü d Kopl i au ru t r amm Venetu-
run i t uua või N õ m m e l t e lektr i t ramm tuua . 
K u m m a peale see 4 miljonit marka läheb ? 
Riigikogu liikmetel ei ole teada, mis valitsuse 
et tepanek sisaldab. ( V a h e l h ü ü e R i i g i v a 
n e m a J. T e e m a n d i p o o l t . ) Vaadake, härra 
Riigivanem, selle Eidapere tee olete Te ie laiaks 
ajanud. Siin on m u l põhjusi oletada, et sel
lest neljast miljonist teete samasugused sajad 
miljonid, nagu Eidaperes . K u i oleks kavade 
järgi tal i tatud, mis toi ajal olid üles seatud, 
siis ei oleks Eidapere tee niipalju maksma läi
n u d , nagu praegu eelarves näha. Ku id laiutus 
teh t i , ja sellepärast on mul just õigus kahelda, 
et selle nelja miljoniga samuti ei juh tu . Lubage 
mulle pil t i teie si lme ette tuua , mis selle taga
järg oleks, kui teie selle nelja miljoniga n i i 
suguseid asju teete. ( M . J u h k a m , töe r : T i h e 
k o o s t ö ö o m a v a l i t s u s t e g a . ) T u n d u b , e t 
omavalitsus on poisijüts, kellele isa ü t leb , et 
seal on. . . ( V a h e l h ü ü e R i i g i v a n e m J. T e e 
m a n d i p o o l t . ) E i , härra Riigivanem, selle 
juurde võin m a tagasi tulla. Te ie küsige, mida 
Te i e valitsuse liige härra rahaminister selle 
asja kohta arvab. ( K . T o n k m a n , p õ l : H ä r r a 
V i r m a , s e e p o i s i j ü t s s a i 12 m i l j o n i t 
m a r k a . ) N e e d 12 miljonit sunni t i valitsuse 
poolt l innale kaela. — Aga m a ei taha sellest 
rääkida. 

K u i vaatame rongi , mis N õ m m e l t Tal l inna 
sõidab, siis näeme, et need vagunid, võrreldes 
vagunitega, mis Tal l inna linna uulitsal sõida
vad, et need vagunid on palju raskemad ja 
neid on kolm tükki üksteise järele. See on 
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rong, mis Tallinna esimest linnajagu Tallinna 
kesklinnaga ühendavatest uulitsatest iga poole-
tunni jooksul kaks korda üle jookseb. Raudtee
valitsuse oma kavade järgi peaks Tallinna 
raudteesõlm niisugusena kujunema, et sel 
kohal ei tohi ükski raudteerong samasel pinnal 
liikuda, kus uulitsaliikumine on. Peame ühe 
liikumise teise korra peale viima. Kui see nii 
on, siis peab küsima, kuidas neljast miljonist 
teinekord teed tehakse? Mitu meetrit saab 
niisugust teed neljast miljonist? Vaadake, 
neil on suured plaanid valmis ja nüüd tahe
takse 4 miljoniga teine kord ehitada — silda
dena. Et see võimatu, see peaks ka neil ini
mestel kerge olema aru saada, kes seda asja 
hästi ei tunne. (A. Schulbach, töer: Kuni 
Schnelli tiigini!) Kaugemale, Kopli üle-
sõidukohani. On selge, et siin kavad kõrvale 
jäävad. Uue juhusliku ja ajutise kava järgi 
jookseb pooletunni jooksul 2 rongi üle Nunne 
uulitsa, üle Suurtüki uulitsa ja üle kahe Ranna
värava ülesõidukoha. See on juhtumisel, kui 
ainult Nõmme rongid Veneturuni sõidavad. 
Kui aga Kopli rongid sinna lasta... (J. Väin, 
stp: Jakaubarongid ka.) ...kaubarongidveel 
peale selle, — need lähevad alla sadamasse, — 
siis on linna liikumine neil kohtadel peaaegu 
suletud. Kavade järgi, mis teedeministeerium 
kokku seadnud, ei peaks raudteerongide lii
kumist lubatama kaugemale praegusest Nõmme 
ülesõidukohast; see peaks piirduma praeguse 
Balti jaama platvormiga. On isegi arvamisi, et 
Balti jaama platvormi tuleb lühendada jaama
hooneni, et Nunne uulitsa liikumisteed otse 
Kopli uulitsale võimaldada. Teiste arvamise 
järgi peaks ülesõidusild ehitatama sel kohal. 
See on kaugemaleulatav küsimus. Aga kõi
gile neile kavatsustele risti vastu tahetakse 
saada korraga krediiti sama tee peale suurema 
liikumise loomiseks — nagu ütlesin — poole
tunni jooksul mitu rongi. Ja missugune tee 
kallakus seal on? Niisuguse kallakuse juures on 
ilma eri ettevaatusabinõudeta liikumine luba
tav ainult kergetele trammivagunitele, mis
suguseid kergesti pidurdada saab jne. Aga 
nüüd peavad ülesõidukohal kaitsepuud kõige 
aja ees seisma sellepärast, et 5 minutit enne 
rongi tulekut peab puud alla lastama, ja koor
matega voorimehed peavad sabas ootama rongi 
tulekut. Kõik see peab sadamalinna liikumine 
olema? Valitsuse kavast on näha, et 60% 
Nõmme elanikke sõitvat Veneturule. Ma tahak
sin teada, kust võetakse need 60%. Siin tuleb 
tähele panna seda, et kavatsuste järgi ei lähe 
tramm Veneturule, vaid jääb „Grand Marina" 
teatri ette, või õieti ^Seltskondliku Maja" 
ette seisma. Nüüd ma küsiksin, kus kohalt 
on ligem Toompeale, kas praeguse Balti vak
sali juurest, või „Grand Marina" eest? Mulle 

tundub, niipalju kui mina seda teed olen käi
nud, et kesklinna on seda maad ühepalju, või 
on isegi natukene ligem Balti jaamast, kui 
„Grand Marina" juurest. Aga ka turule 
on Balti vaksalist tee sama pikk kui „Grand 
Marina" juurest, vist on viimasest kohast 
vähe lühem. Järelikult jäävad järele ainult 
mõned Tallinna turule sõitjad, kes Nõmme 
tee pikendust saaksid tarvitama. Nõmme 
elanikud aga kõnelevad, et Nõmmel kõigi 
kaupade kättesaamine kerge, nii et kaugele 
Tallinna turule ei ole tarvis sõita. Edasi 
tuleb küsida, kas nende nelja uulitsa ristle-
mise eest võetakse sõitjatelt erimaksu, või 
saab Veneturule sõita sama tasu eest, mille 
eest Nõmmelt Tallinna tuuakse. Kui eri
maksu ei võeta, siis ma küsin, millega tasu
takse juurdeehitus ära? Teisest küljest, kuigi 
härra Riigivanem pahandab, et Tallinna linn 
tahab sadasid miljoneid saada trammi ehita
mise jaoks, peab siiski ütlema, et see, kes 
linna liikumise arenemisest tahab aru saada, 
seda arvesse võtab, et 15-tuhandeline linnaosa 
peab olema linnaga paremate sõiduabinõudega 
ühendatud. Siin peab aru saadama, et esimene 
linnajagu peab olema kesklinnaga trammiga 
ühendatud. Niisugune ühendus tasub enese 
ära, ja sel teel tuleme küsimuse juurde, kas 
meie peame Tallinna trammi ehitamist aren
dama või mitte. Siin tõuseb aga ka küsimus, 
kust selleks raha võtta. 

Härra Riigivanem, ma tahtsin praegu 
rääkida asjadest, mis Teid võiksid huvitada. 
(Riigivanem J .Teemant : Palun,palun — 
kuulan.) Teil oli magus jutuajamine ees, aga 
ma tahaksin Teid segada. ( H a r i d u s m i n i s 
t e r J .La t t ik : Meil oli ka sellest asjast 
läbirääkimine, seadsime praegu röö
paid kokku. — Vahelhüüe pahemalt 
poolt. —Har idusminis te r J. Lat t ik: Ma 
sean nii, et iga sots sõita ei saa!) Alles 
paar päeva tagasi oli mul jutuajamine härra 
rahaministriga, ja mina sain härra rahaminist
rist nõnda aru, et kui linnade liit, esijoones 
Tallinna linn, saaks välislaenu, siis rahaministril 
midagi selle vastu ei oleks. Peaasi selle juures 
oleks, et välislaenu tingimused rasked ei oleks. 
Ma sain vähemalt härra rahaministrist nii 
aru. Kuid ma ütleksin, et siis, kui need tingi
mused, mis meil on saadaval praegu riigi 
laenu tegemisel, on ühesuurused omavalitsuse 
laenu juures, peaks valitsus sundima riigi 
asemel linnu laenu tegema. (Riigivanem 
J. Teemant : Ja siis maksame ise, nagu 
maksime juba.) Härra Riigivanem, ütlete, 
et maksite. Aga mina ütlen selle asja juurde 
veel niipalju, et sellel korral oldi arvamisel, 
et riigil seda summat tarvis on ja linnadele 
sunniti see laen peale. Ma ütlen, praegu on 
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meil ka niisugune arvamine. Sundige Tal
linna linnale üks miljard laenu kaela, et tema 
niisuguseid asju ehitaks, mis tema sisemises 
korras enese ära tasuksid, siis jääb selle juures 
60% puhast valuutat riigi ressurssidesse, mida 
riik võib oma ülesanneteks ja otstarveteks 
tarvitada. Kuid küsimus seisab siin selles, 
millega ühe miljardi protsente valuutas ära 
tasuda. Sellel on siin peatähtsus. Härra 
rahaminister, küsin Teilt, millega tasute ühe 
miljoni naela välisvaluuta protsendid, mida 
Teie tahate paigutada Inglise panka Eesti 
raha kindlustuse garantiiks, sarnaselt tule
kahju vastu kinnitamisele. (Rahaminister 
L. Sepp: Niisugust asja ei ole kavat
setud.) See asi on täiesti selge, et teie seda 
ühte miljonit naela nii kasutada ei saa, nagu 
1922. ja 1923. aastal kõikidele ettevõtetele 
jagada võidi. Niimoodi teie seda miljon 
naela kasutada ei saa. Küsin sel puhul: näi
dake mulle kava, kuidas Eesti Panga praegusi 
krediite ümber korraldate, näidake mulle 
uue panga põhikiri, näidake, kuidas neid 
küsimusi lahendama hakkate. Kui varemalt 
neid küsimusi olen esitanud, siis olen saanud 
vastuse, et see võtab palju aega ja seda küsi
must ei pruugi praegu otsustada. Aga mina 
ütlen, et kui teil on ressursid selleks, et selle 
ühe miljoni Inglis naela protsente ja amorti
satsiooni ära tasuda, siis peab Eesti riigil 
neid ressursse olema ka siis, kui linna laenu 
riigi laenu asemele teete. (Rahaminister 
L. Sepp: See miljon loob ise ressursid!) 
Aga mispärast ei loo see 60%, mis linna kaudu 
üle jääb, mispärast ei loo see midagi? (Raha
minister L. Sepp: See on sõidu mõnusus!) 
Jah, sõidumõnusus on üks asi, aga vaadake, 
mis teie sealjuures eestkostmise küsimisega 
teete, see on teine asi. Teie tahate neid sõidu-
mõnususi luua nõutud 4 miljoniga. Ma 
arvan aga, et seda 4 miljonit võiks palju kasu
likumalt tarvitada. Näiteks võiks härra Tonk-
man teha ettepaneku, et see 4 miljonit marka 
saaks kas või kraavikaevamiseks, või kus ta 
paraja koha leiab olevat, kasutatud. Või 
antagu lõppude-lõpuks see 4 miljonit härra 
Baranin'i ettepanekule vastavalt kalameestele 
toetuseks. See oleks palju mõistlikum sellest, 
kui tulla omavalitsustega vägipulka vedama, 
mida valitsus praegu teeb. Tuletan meelde, 
et teil tuleb anda maavõõrandamise seadus. 
Ilma selleta linna uulitsaid võõrandada ei 
saa. Järelikult ei saa teie ilma eriseaduseta 
oma trammijuppi ehitada. Seda peate ka 
veel tegema. Sellepärast teen ettepaneku, 
valitsuse ettepanekus Tallinna raudteesõlme 
ehitamiseks määratud summa, 4.206.800 mk., 
lahus hääletada ja soovitan Riigikogu liik
metele, see ettepanek tagasi lükata. 

L. Johanson (stp): Härra Baranin'i 
ettepanekut tuleks toetada, sest et kalameeste 
hulgas Peipsi ääres on paljud raskes seisu
korras ja nende olukorra parandamise peale 
peab riik tähelepanu pöörama. Selleks puhuks, 
kui rkl. Baranin'i ettepanek ei peaks vastu 
võetama, teeksin ma ettepaneku, täiendada 
kalameeste riikliku laenufondi 2 miljoni marga 
võrra. See summa on, nagu ütlesin, eelarves 
olemas. 

Chr. Kaarna (töer): Austatud Riigi
kogu liikmed! Rahaministri tänane esinemine 
andis selguse kätte, et summat, mis võetud 
eelarvesse kord erakorraliste kulude, kord 
operatsiooni fondide hulka 10 miljoni marga 
suuruses, ei mõelda enne välja anda, kui 
Riigikogu vastava seaduseelnõu on vastu võt
nud. See tähendab, selle summa väljaandmine 
ei saaks sündida erimääruste andmisega, nagu 
tähendatud Riigikogule esitatud seletuskirjas. 
See on nüüd selge, ja vaidlused selle üle, kas 
see summa erimääruste alusel väljaandmisele 
ei tule, muutuvad ülearusteks. 

Ühes ettepanekus nähakse ette, et tähen
datud summa — 10.000.000 marka — tuleb 
anda protsendita laenuks. Teises ettepanekus 
öeldakse, et see summa antakse toetuseks 
uute elukorterite ehitamiseks. 

Mina arvan, et Riigikogul ei tarvitseks 
üht ega teist ettepanekut vastu võtta, sest 
nagu härra rahaministri tähendustest näha, 
ei ole küsimus valitsuses täies ulatuses otsus
tatud. Ei ole veel vastavad kavad välja töö
tatud, puuduvad nõndanimetatud raamid. 
Ei ole veel ära otsustatud, kas toetus või laen, 
sellepärast teen ettepaneku, 10.000.000 marka 
võtta töö-hoolekandeministeeriumi eelarve 
erakorraliste kulude hulka „uute elukorterite 
ehitamiseks," jättes nimetamata, kas sellest 
antakse toetust või laenu. Siis võib selle järgi, 
missuguse otsuse Vabariigi Valitsus ja Riigi
kogu kord teeb, summasid tarvitada, olgu 
toetuseks või protsendita laenuks, mõlemad 
on võimalikud! Kuid ilma et oleks kava, 
ilma et oleks seaduseelnõu välja töötatud, 
eelarvega ära öelda, et teatud summad antakse 
toetusena, või jälle protsendita laenuna, see 
ei ole otstarbekohane. Seni kui küsimused 
kõikkülgselt ja põhjalikult kaalutud ei ole, 
võib isegi kahelda, kas toetuse andmine üldse 
soovitav on; mõnesugustel tingimustel võib 
sarnane kinkimine ainult korruptsiooni esile kut
suda. Sellepärast peaks summa kasutamise küsi
mus seni lahtiseks jääma, kuni Riigikogu vastava 
novelliga küsimuse lahendab. (Vahelhüüe 
keskelt: See läheb ehi tuste edenda
miseks.) Mina vaidlen kahe sõna vastu — 
„toetuse" ja „protsendita laenu" vastu. Et 
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ta edendamiseks läheb, selles ei ole kahtlust, 
kuid sõna „edendamine" ei ole siin tarvilik, 
küll on aga tarvilik üldine otstarve: summa 
läheb uute elukorterite ehitamiseks. Mina 
arvan, et selle ettepanekuga võiksid kõik 
Riigikogu liikmed leppida. Võidakse küll 
selle üle vaielda, kas see summa on õigesse 
kohta paigutatud, kui ta töö-hoolekandeminis-
teeriumi erakorralises eelarves on. Mina 
arvan, et selle summa koht seal kõige ots
tarbekohasem ei ole. See oleks võinud olla 
kas rahaministeeriumi, põllutööministeeriumi 
või ka teedeministeeriumi eelarves. Kuid see 
küsimus ei ole sisuliselt kuigi tähtis, sest kui 
Vabariigi Valitsuse poolt vastav seaduseelnõu 
tuleb, siis tähendatakse ka ära, kelle käsutusse 
summa lõpulikult jääb. Ülekannet ei maksaks 

Algkirjali 

siin praegu teha, seda enam, et meil selle 
kohta praegu eeldust ei ole, missugune kulude 
eelarve osa kõige otstarbekohasem oleks, kuigi 
mina töö-hoolekandeministeeriumi eelarvet 
pooldada ei saa. 

Rahaminister L. Sepp: Teatan, et ma 
rkl. Kaarna' ettepanekuga ühinen. 

K. T on k m an (põl), kohalt: Teen ette
paneku, lõpetada koosolek. 

Juhataja M. Martna: (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek vastu 
võetud. Lõpetan Riigikogu koosoleku. 

Koosolek lõpeb kell 15. 

alla kirjutanud: 

Riigikogu abiesimees M. Martna. 

Abisekretär O. Liigand. 




